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REČICA OB SAVINJI

O b analiziranju poslovnih re
zultatov gospodarstva občine Mo
zirje smo vedno ugotavljali, da 
smo nekakšna oaza, katero slo
venske in jugoslovanske težave 
nekako zaobidejo. To je  držalo 
vse do zaključnega računa za lan
sko leto, ko smo ugotovili, da 
naše gospodarstvo še nikoli ni do
seglo tako slabih poslovnih rezul
tatov. Pretresli so nas zopet pe
riodični obračuni, saj ti kažejo 
poslabšano stanje gospodarjenja 
v občini.

Markovičevi ukrepi, ki ukinja
jo  dogovorno ekonomijo in pogo
jujejo gospodarjenje na tržnih 
osnovah, nas spuščajo na kruta 
realna tla, ki bodo v končni fazi 
najbolj prizadela socialno varnost 
delavca. To pa je  resen problem, 
ki mnogim podjetjem narekuje, 
da vzrok za slabo gospodarjenje 
iščejo le izven podjetja, ne pa tudi 
znotraj tovarniških vrat.

Inflacija, ki se je  v prvih mese
cih letošnjega leta umirila in je  
znašala za obdobje januar —  
april 6 6 ,6 %, ni zagotavljala sta
bilnejšega tržnega gospodarjenja, 
saj so šele v aprilu pričeli proizva
jalci resneje zniževati cene, ven
dar pa se je ob naraščanju obrest
nih mer in limitiranju kreditnih 
plasmajev bank ter obstoječi de
vizni politiki, ki ne stimulira iz
voznikov, pričelo obdobje resnih 
preizkušenj za posamezna podjet
ja, ki so potisnjena v bitko za 
obstoj.

Sproščanje uvoza povečuje po
nudbo na trgu in analogno s tem 
naraščajo tudi zahteve kupcev 
oziroma potrošnikov. Posledično 
naraščajo zaloge v podjetjih in 
povečujejo se stroški proizvodnje, 
ki podjetja soočajo s težko likvid
nostno situacijo.

Ta pojav je  bil prisoten že v 
lanskem letu, drastično pa se je 
poslabšal v prvih mesecih letoš
njega leta, ko so se pričele bloka- 
cije žiro računov neprekinjeno za 
več dni in z vse večjimi zneski. 60 
dni blokiran žiro račun v skupno 
75 dneh pomeni po Zakonu o fi
nančnem poslovanju stečaj po
djetja in zato mnoga podjetja ne 
predlagajo Službi družbenega 
knjigovodstva v plačilo svojih 
obveznosti, kar izredno zameglju
je  stanje dolgov in s tem celovitej
ši'problem gospodarjenja. Nepla- 
čilna sposobnost ustvarja tudi 
nezaupanje med posameznimi 
partnerji, ki se najprej pokaže pri 
nakupu reprodukcijskega mate
riala.

Logična posledica je  znižanje 
industrijske proizvodnje, ki se ka
že skozi nizko rast, saj je  le-ta v 
primerjavi z enakim obdobjem 
lani porastla za 0,4%. Vendar pa 
je  dosežena rast v naši občini 
občutno višja kot v Sloveniji, kjer 
je  zmanjšan obseg industrijske 
proizvodje za 9,1% in v Jugoslavi
ji za 7,1%. Ugodna je  realizacija 
tudi v kmetijski proizvodnji, kjer 
beležimo 0 ,6 % rast, vendar pa je  
kmetijstvo sezonskega značaja in 
je  njegova uspešnost merljiva le 
konec leta. Kar za 25% zaostaja 
blagovna proizvodnja v gozdar
stvu, vendar je  upadanje razum

ljivo zaradi zmanjšanja zmoglji
vosti gozdov. Realno upadanje 
prometa je  evidentno tudi v trgo
vini na drobno, povečuje pa se 
število nočitev v turistični dejav
nosti, predvsem na račun pen- 
zionskih aktivnosti RTC Golte.

Vzpodbudna je  tudi zunanjetr
govinska menjava, kar je  razum
ljivo z vidika gotovosti finančne
ga priliva. Realno smo izvozili za 
46% več kot v lanskem enakem 
obdobjinn tako seje delež proda
je  na tujem trgu povečal iz lanskih 
15,4% na letošnjih 23,2%. Ugod
no pa je  tudi pokritje uvoza z iz
vozom, saj je  izvoz za več kot 4- 
krat višji od uvoza, medtem k o je  
v Sloveniji in Jugoslaviji doseže
na negativna bilanca. Največji iz
voznik je Gorenje MGA, ki v 
strukturi izvoza občine Mozirje 
predstavlja že 47,4% delež.

Kot je  že bilo omenjeno, je  
glavni problem našega gospodar
stva zagotavljanje solventnosti. 
Glavni vzrok za takšno stanje je  
neustrezna struktura virov sred
stev za vzdrževanje celotnega po
slovnega sistema, zlasti na pod
ročju zagotavljanja potrebnih 
obratnih sredstev in splošna fi
nančna nelikvidnost. Vendar pa 
ustvarjeni prihodki gospodarstva 
tako niso zadoščali za pokritje 
vseh odhodkov in zato je  prvo 
tromesečje gospodarstvo zaklju
čilo z izgubami v višini 21,2  mili
jona din, kar predstavlja 36,8% 
izgube leta 1989 ali 4,1% v struk
turi prihodkov.

Kar sedem podjetij v občini: 
Gorenje Glin, Elkroj, Kovinar
stvo, Smreka, Komunala, RTC 
Golte in Turist je zaključilo z iz
gubo, torej vsa tista, ki sojo imela 
tudi po zaključnem računu za leto 
1989. V teh podjetjih je zaposle
nih 2.580 delavcev ali 66,3% vseh 
zaposlenih gospodarstva občine. 
Izguba na zaposlenega v teh po
djetjih tako v povprečju občine 
predstavlja več kot dve neto plači 
za mesec april. Mozirsko gospo
darstvo je  tako po zaključnem ra
čunu zopet v periodi ugotovilo 
neto izgubo, saj akumulacije osta
la podjetja niso prikazala, to pa 
istočasno pomeni skromne raz
vojne možnosti gospodarstva.

Globoka gospodarska kriza je 
povzročila zaskrbljenost že na 1. 
seji občinskega Izvršnega sveta, ki 
je  zato pozval vsa podjetja, ki so 
ustvarila izgubo, da takoj pristo
pijo k izdelavi sanacijskih pro
gramov, s ponovno opredelitvijo 
vseh poslovnih funkcij: proiz
vodno, tehnološko in tržno pre- 
veijanje programov, znižanje stro
škov, optimalno in produktivno 
zaposlovanje, s poudarkom na 
strokovni kreativnosti razvojnih, 
komercialnih ter finančnih ka
drov. Program sanacijskih ukre
pov, ki ga morajo poslovodni or
gani velikih izgubašev dostaviti 
Izvršnemu svetu, ima namen za
vreti zmanjševanje družbenega 
premoženja in vzpodbuditi v teh 
podjetjih aktivnosti za iskanje no
tranjih možnosti za izhod iz krize 
—  seveda s soudeležbo vseh 
zaposlenih.
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Konstituiran tudi izvršni svet
Druga seja občinske skupščine 

je  razrešila še zadnje dileme okoli 
sestave novega občinskega vod
stva. Glavni del seje je  bil name
njen izvolitvi podpredsednika ob
činske skupščine in članov Izvrš
nega sveta SO Mozirje, katere je  
predlagal mandatar mag. Alfred 
Božič. Za podpredsednika občin
ske skupščine je  bil izvoljen Rade 
Rakun iz Mozirja, sicer kandidat 
ZSMS-Liberalne stranke, izvršni 
svet pa je  sestavljen iz naslednjih 
članov: podpredsednica je  Marija 
Vrtačnik, Jelka Marovt bo pokri
vala področje vzgoje in izobraže
vanja, dr. Franc Sirko področje 
zdravstva, Ivan Glušič področje 
industrije in rudarstva, Robert 
Klemenak gostinstvo in turizem, 
Leopold Supin komunalo in ur
banizem, Toni Breznik gozdar
stvo in kmetijstvo, za področje 
drobnega gospodarstva pa bodo 
člana volili na naslednji seji

občinskega parlamenta.
Pred skupščino se je predstavil 

tudi novi predsednik IS SO M o
zirje Alfred Božič, ki je  okvirno 
predstavil, kako se namerava loti
ti žgočih problemov. O b tem je 
potrebno povedati, da bo podro
ben program izdelal takoj, ko bo 
znano dejansko stanje v našem 
občinskem gospodarstvu in ko bo 
poznan program republiške vla
de. Nekatere naloge pa je seveda 
potrebno začeti reševati že takoj 
in bi jih lahko zreducirali pred
vsem na področje zmanjševanja 
obremenitev gospodarstva.

V razpravo so se tvorno vklju
čili tudi novi poslanci, ki so dali 
kar nekaj iztočnic za reševanje 
najbolj žgočih problemov, pri 
čemer je  bilo zahtevano, da se ta
koj pristopi k reševanju nemogo
čih odnosov (predvsem finanč
nih) med bodočimi telefonskimi

naročniki in PTT Celje. Poslušali 
so tudi poročilo o dogajanjih v 
zvezi z zahtevano oddajo orožja * 
teritorialne obrambe. To je  v naši 
občini ostalo v naših skladiščih, 
kjer ga sedaj varujejo pripadniki 
občinske teritorialne obrambe.

Sicer pa lahko konkretnejšo 
problematiko pričakujemo že na 
naslednji seji občinske skupščine, 
ki bo vsekakor še pred poletimi 
počitnicami. To napoveduje že 
dnevni red druge seje izvršnega 
sveta, na kateri bodo obravnavali 
takšne teme, kot so naprimer raz
prava o problematiki šolstva v 
trikotniku Moziije —  Nazaije — 
Rečica, ukrep družbenega varstva 
v GP Türist in njegova ukinitev, 
analiza stanja v podjetjih Gorenje 
Glin, Elkroj, Kovinarstvo in 
Smreka in še nekatere druge prav 
tako zanimive teme.

RA JK O  PINTAR

Nova bolezen p ri kuncih in zajcih
Morbus X, kot označujejo bo

lezen, oziroma hemurgična bole
zen kuncev in zajcev, je  virusna 
bolezen. Gre za popolnoma novo 
akutno bolezen kuncev, za katero 
je  značilna velika smrtnost. Prvič 
naj bi se pojavila na Kitajskem, 
razširjena je  v DDR, Franciji, Ita
liji, Madžarski, ČSSR in pri nas, 
kjer se hitro širi. Med kliničnimi 
znamenji bolezni izstopa zlasti 
krvav izcedek iz smrčka. Za bole
zen so značilne številne krvavitve 
po notranjih organih. Mladiči v 
gnezdu do 35. dneva starosti pra
viloma ne zbolijo, pri starejših pa 
sta smrtnost in obolevnost pravi
loma zelo visoki, od 90 —  100%. 
Znaki bolezni se pokažejo le ne
kaj ur pred poginom. Zaradi veli
ke kužnosti različnih neposrednih 
in posrednih prenosov kuživa 
(mačke, glodala, insekti...), je 
ukrepanje in izkoreninjenje bo
lezni zelo težavno.

Celotno območje občin Mozir
je  in Velenje se proglaša za nepo
sredno ogroženo s hemuragično 
boleznijo kuncev in zajcev. Na 
območju občine Velenje je  oku
ženo območje v krogu 10 km od 
kraja Rečica, Šmartno ob Paki. 
Na celotnem območju občin se 
prepove promet s kunci, s kunč
jim  mesom, kožami, dlako, hra
no, iztrebki in klanje kuncev. Še 
naprej je  prepovedano organizi
ranje razstav kuncev. Če se pri 
kuncih pojavijo znaki bolezni ali 
pogini, morate rejci takoj obvesti

ti veterinarsko inšpekcijo ali javiti 
na veterinarsko postajo Šoštanj 
ali Moziije. Zbolijo kunci, starejši 
od 35 dni, težko dihajo, imajo kr
vav izcedek iz smrčka in poginejo 
v enem ali dveh dneh po pojavu 
znakov. Cepiva proti bolezni na 
celotnem območju republike ni

mamo. Bolezen se ne zdravi, am
pak se zatira z izolacijo okužene
ga dvorišča, s pokončanjem kun
cev in mačk na okuženem dvori
šču in z drugimi prej omenjenimi 
ukrepi.
VETERINARSKI INŠPEKTOR 

BOJANA ŠTURM, dipl. vet.

Razprave o volilnih rezultatih 
se še niso dodobra polegle, pa 
smo že pred novimi pomembnimi 
odločitvami. V mislih imamo vo
litve v vodstva krajevnih skupno
sti, ki naj bi bile izpeljane takoj v 
začetku jeseni. Vsem, katerim je 
količkaj poznano delovanje kra
jevnih skupnosti, je jasno, da je 
zadnji čas za pripravo vseh po
stopkov. Zadeva sploh ni eno
stavna, saj za njo navsezadnje tiči 
kar lep kup denaija (mislimo na 
samoprispevek). Dejstvo je, da 
mandati sedanjim vodstvom kra
jevnih skupnosti gredo h koncu in 
kaj malo verjetno je, da bo seda
nja garnitura pristala na nekak
šno podaljšanje mandata, saj smo 
se temu izognili tako na republiš
kem kot tudi občinskem nivoju.

Vse postopke bo dodatno ote
ževalo dejstvo, da volitve ali pa 
imenovanja (kakorkoli jih že 
imenujemo) sveta KS in njenega 
predsednika niso opredeljeni z us
treznimi statuti, saj jih večina ne 
ustreza več duhu časa. Z veliko 
veijetnostjo lahko rečemo, da sta
tutov do jeseni še ne bo, saj bo 
njihov sprejem vezan na sprejem 
nove slovenske ustave, katero pa 
lahko v najboljšem primeru pri
čakujemo šele ob koncu letošnje
ga leta.

Dejstva pa so sledeča. Pred
sednika sveta krajevne skupnosti 
izvoli svet KS izmed svojih čla
nov, tega pa izvoli skupščina de
legatov krajevne skupnosti. Ta pa 
je (bila) sestavljena iz predstavni
kov družbenopolitičnih organi
zacij (po novem morda strank?), 
društev, delovnih organizacij in 
zaselkov. Najbolj pomembno pa 
je, da skupščine skorajda nikjer 
niso delovale in niso upravičile 
svoje funkcije. Zato se zdi kar ra
cionalen predlog, da bi skupščine 
krajevnih skupnosti ukinili, njeno 
vlogo pa naj bi prevzeli zbori kra
janov. Ta način organiziranja v 
nekaterih manjših krajih že imajo 
(npr. v Lučah) in izkušnje s tako 
organiziranostjo so dobre.

Kaj torej storiti? Ali izpeljati 
volitve in imenovanja novih vod
stev krajevnih skupnosti po starih 
obrazcih? Ali pa morda sprejeti 
poseben občinski odlok, ki bi 
pravno uredil nastalo stanje. O  
možnosti podaljšanja mandata 
sedanjim vodstvom smo pisali že 
na začetku. Obstaja pa seveda še 
ena (najslabša) možnost, in sicer, 
da stara vodstva odidejo s položa
jev, novih pa še ne bo. Zelo ver
jetno bi s tem bila storjena zelo 
velika škoda, saj si upamo z do
kazi trditi, da so sedanja vodstva 
krajevnih skupnosti resnično do
bro delala. In kakšen je  dokaz, 
boste vprašali? Menimo, da so 
najboljši dokaz zadnje volitve, saj 
je  bilo kar sedem (od desetih) se
danjih predsednikov krajevnih 
skupnosti izvoljenih v občinski 
parlament. Ker so kandidirali na 
listah s precej več kandidati, kot 
se jih je  volilo, lahko z dokajšnjo 
zanesljivostjo trdimo, da ne bi 
dobili podpore številnih volilcev, 
če si tega ne bi tudi zaslužili.

Zatorej je  treba na ustrezne po
stopke misliti že danes. D a nas je 
seni ne bo bolela glava.

R A JK O  PINTAR
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»Proč z ideologijo in 
politiko, za preživetje gre«

Novi župan mozirske občine je 
diplomirani agronom Andrej Pre
sečnik, ki bo funkcijo predsedni
ka občinske skupščine opravljal 
neprofesionalno, sicer pa je  zapo
slen na Zgornjesavinjski kmetij
ski zadrugi in je bil na volitvah 
kandidat Demosa. Znano je, daje 
Demos v Zgornji Savinjski dolini 
pridobil veliko večino najpo
membnejših funkcij v organih 
občinske skupščine, Andrej Pre
sečnik pa potek volitev ocenjuje 
takole:

»Vsekakor velja za volitve v 
naši občini zelo pozitivna ocena. 
Vse stranke v našem okolju so se 
obnašale korektno, bistvenih na
gajanj ali spotikanj ob idejah in 
dejanjih drugih ni bilo. Manjše 
nerodnosti na tej ali oni strani te 
ocene ne morejo izničiti, še zlasti 
ne, če upoštevamo posamezne 
dogodke drugod po naši republi
ki. Enako velja za potek prve seje 
zborov skupščine, kjer je  bila edi
na nerodnost to, da nismo izvolili 
podpredsednika skupščine. Ven
dar tudi to ni bil izraz medstran
karskega boja, to je  bila bolj po
sledica neusklajenosti strank, tudi 
znotraj Demosa. Vsekakor smo 
ta problem rešili že na drugi seji, 
ko je  bil na to funkcijo izvoljen 
kandidat liberalne stranke. S to 
sejo smo v naši občini volitve 
praktično sklenili, saj smo izvolili 
tudi nov izvršni svet in ostale 
skupščinske organe.«

Volitve so torej sklenjene. 
Čeprav so vzbudile veliko za
nimanja med občani, se nanje ni 
potrebno preveč vračati, kaj 
sedaj?

dipl. ing. ANDREJ PRESEČNIK 
— predsednik ŠO Mozirje

»Sedaj nas čaka predvsem trdo 
delo, ko strankarski dvoboji ali 
mnogoboji za oblast in funkcije 
ne bodo več v ospredju, na to me
sto nedvomno stopajo vsi pro
blemi naše doline. Najprej bo po
trebna inventura v gospodarstvu, 
na podlagi katere moramo ugo
toviti naše dejanske razvojne 
možnosti. Najprej seveda kratko
ročne in zagotoviti kontinuiteto 
pri odločanju o najpomembnej
ših zadevah v družbenih dejavno
stih z zdravstvom in šolstvom na 
čelu. Med te kratkoročne usme
ritve, denimo, sodi dokončnaje 
mozirske obvoznice, ozdraviti rak 
rano, ki jo  pri naših ljudeh v vseh 
krajevnih skupnostih povzroča 
PTT in dokončati ostale infras
trukturne naloge.

F R I Z E R S K I  S A L O N
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Dolgoročno gledano je  na pr
vem mestu urejanje prostora. Ob 
vsej skrbi in upoštevanju vseh 
dejstev ter omejitev, moramo za
gotoviti dovolj prostora za razvoj 
posameznih dejavnosti, pred
vsem turizma. Prav za turizem 
sem prepričan, da morajo priti 
ideja in načrti od naših ljudi, od 
tistih, ki tu živijo in bodo od tu
rizma živeli. O d drugod prinešeni 
projekti ne rešujejo ničesar, bolj 
ljudi od turistične dejavnosti od
vračajo, kot jih privabljajo.«

V današnjih razmerah je go
tovo veliko nalog še na ostalih 
področjih, katerih rešitev je za
nesljivo že življenjskega po
mena?

»Najprej je  tu razvoj in okrepi
tev gospodarstva. Zlasti je treba 
družbenim podjetjem pridati last
nika, naj bo domač, saj se noče
mo preveč prodajati tujim. Razši
riti bo treba zasebno podjetništvo, 
saj izkušnje iz sveta kažejo, da je 
to najprimernejša oblika in mož
nost takšnih področij, kot je  naša 
dolina. Ko bomo to uspeli, bodo 
dane tudi možnosti za razvoj vseh 
ostalih dejavnosti, ki so tako ali 
drugače le posledica razvojne 
stopnje gospodarstva.

V nobenem primeru seveda ne 
smemo zanemariti najpomemb
nejšega za našo dolino, to sta 
kmetijstvo in gozdarstvo. Za pod
ročje kmetijstva moramo zagoto
viti največjo možno stopnjo eko
nomičnosti, za naše visokogorske 
kmetije pa tudi na republiški rav
ni zagotoviti primerne oblike 
spodbujevanja, če želimo, da bo
do ostale poseljene, obdelane, da 
bodo preživele. Usmeritev v kme
tijstvu je  nujno pogojena s tržiš
čem. Mleka je  v Sloveniji že pre
več, v naši občini pa imamo 
prednost v tem, da imamo neiz
koriščene možnosti njegove nada
ljnje predelave. Za preživetje 
kmetij bo treba poiskati še druge 
alternativne programe. Prav tako 
pomembno je  gozdarstvo. Zlasti 
zaradi umiranja in vse hujše po- 
škodovanosti gozdov. Storiti mo
ramo vse, da zmanjšamo in pre
prečimo nadaljnje onesnaževanje 
ozračja, tudi izven meja naše 
občine, saj se našemu največjemu 
bogatstvu ne nameravamo odre
či. Dodaten problem je drugačna 
organiziranost zasebnih lastnikov 
gozdov, ki se mora urediti druga
če, razumljivo v skladu z novo 
zakonodajo.«

Nalog, ki niso nove, je veliko, 
kakšna pa naj bi bila vloga 
občinske skupščine?

»Sedanja skupščina je  bila iz
voljena na večstrankarskih volit
vah. Posamezni »dvobojevanj« je 
sicer bilo nekaj, nedvomno pa 
morajo sedaj stopiti v ozadje. To 
je  pogoj, da bodo stranke v novi 
skupščini sodelovale naprej. Živ
ljenjskega pomena za nas je, da 
vsi skupaj po svojih najboljših 
strokovnih in drugih močeh pri
skočimo k reševanju problemov, 
ki niso vezani na politiko in ide
ologijo, njihovo reševanje meji že 
kar na preživetje. To se mi zdi v 
tem trenutku najpomembnejše.«

J. P.

Stranke obveščamo, da bo salon od 15. 7. 1990 dalje ponov
n i  odprt ves dan, in sicer od 7. do 19. ure.

Se priporočamo!

Izvršni svet SO Mozirje je  pod vodstvom Alfreda Božiča že ugriznil v 
najbolj kisle grižljaje

Usposabljanje pripadnikov CZ

Občinski štab za civilno zaščito Mo
zirje je v sodelovanju z Občinskim od
borom RK organiziral v mesecu marcu 
1990 usposabljanje za vodje ekip prve 
medicinske pomoči v enotah civilne 
zaščite.

Usposabljanja v trajanju 40 ur se je 
udeležilo 35 pripadnic civilne zaščite iz 
krajevnih skupnosti in delovnih organi
zacij, pouk pa sta izvajali predavateljici 
Občinskega odbora RK Martina Čop 
in Daija Eš.

Tečaj je bil končan v mesecu maju,

kjer so morale vse udeleženke tečaja 
pred izpitno komisijo opraviti praktični 
preizkus dajanja ustrezne prve medicin
ske pomoči. Vseh 35 pripadnic je izpite 
uspešno opravilo, pri tem pa so pokaza
le visoko stopnjo usposobljenosti, kar 
zagotavlja tudi uspešno posredovanje in 
nudenje ustrezne prve medicinske po
moči poškodovancem v primeru na
stanka elementarnih ali kakšnih drugih 
hudih nesreč.

J. M.

O  Dem osovi kadrovskipolitiki v državnih podjetjih
V zadnjem času je v našem okolju vse 

več insinuacij in podtikanj v zvezi z name
ravano DEMOSOVO kadrovsko politi
ko. Posebej vroča je razprava, kadar gre za 
vprašanja vodilnih kadrov v državnih po
djetjih. Pri siljenju različnih izmišljotin in 
neresnic prednjačijo nekaterih sindikalni 
veljaki in zlasti veljakinje ter ljudje iz ne
kdanjega političnega aparata.

Govorice razšiijajo vsepovsod, celo na 
javnih shodih. Ena od tovarišic je šla celo 
tako daleč, daje »nakladala« o tem, da že
lijo velenjski, žalski in mozirski DEMOS 
uničiti eno naših vodilnih firm, ker da ga 
vodijo sistemski (mislila je režimski, op. 
pisca) direktorji... Ton teh izjav je pravi
loma izrazito nestrpen, žaljiv in včasih tudi 
sovražen do DEMOSA. Zanje pomeni ta 
beseda najhujšo kleveto in anatemo, kot 
da bi hote pozabljali, daje njihov politični 
tabor petinštirideset let pod pretnjo dolgo
letnih zapornih kazni prepovedoval poli
tično organiziranje vsem tistim, ki so mis
lili drugače od uradne politične linije. Vse 
je torej v slogu najpristnejših boljševistič
nih tradicij, katerih skupni imenovalec je 
reklo: kdor ni z nami, je proti nam, je torej 
naš sovražnik, z njimi pa se ve, kako je 
treba ravnati. Med levo in desno skraj
nostjo ne puščajo nikakršnega političnega 
prostora, kije predpogoj demokraciji, oz. 
je celo njen humus. Zato demokracije kot 
ideje takšni ljudje seveda niso intimno 
sprejeli, kar niti ni čudno, saj ob miselnih 
shemah, ki jih imajo v glavah, tega niti 
niso zmožni. Iz tega razloga ne sme prese
nečati, če si DEMOSOVO ravnanje v 
bodoče predstavljajo izključno kot zrcal
no podobo tistega, kar so dolga leta in kar 
bi še dolga leta počeli sami, če bi še lahko 
bili na (monopolni) oblasti v totalitarnih 
razmerah.

Čeprav ni prijetno ali všečno »pogreva
ti« stare stvari, pa je geneza nekega stanja 
nujno potrebna, če hočemo razjasniti res
nične vzroke zanj in medsebojne poveza
ve. V tem okviru je treba ugotoviti, da so 
kadrovsko politiko v državnih podjetjih 
naši politični nasprotniki obravnavali kot 
svojo osebno last, enako, kot je bila t. im. 
družbena lastnina dejansko (kot sistem 
medsebojnih odnosov, kot je rad poudar
jal E. Kardelj) last monistične stranke. Ta
ko pa ni bilo le v državnih podjetjih. Na 
splošno ni mogel biti nihče direktor večje
ga podjetja, kakršnekoli banke, vodilni us
lužbenec gospodarske zbornice, predsed
nik občine, izvršnega sveta, v vodstvih t. 
im. družbeno političnih organizacij in naj
češće celo delegat — če ni bil član ene in 
edine stranke. Se več, v skladu s totalitari
stično zasnovo vladanje družbi brez tega 
nujnega in zelo pogosto žal tudi že zado
stnega pogoja v preteklosti nihče ni mogel 
biti niti miličnik, oficir, inšpektor, carinik 
— pa še cela dolga vrsta manj pomemb
nih mest je bila v oblastni hierarhiji, kijih 
ni mogel zasesti nihče, ki ni imel famozne, 
sicer protiustavne in v nasprotju z vsemi 
mednarodnimi konvencijami, razglašene 
»moralno — politične neoporečnosti«. 
Njo so brez sramu zapisovali celo v javne 
razpise za večino delovnih mest, za vodil
na pa vsa. Vsakdo, tudi najmanjši koleš
ček v oblastni zgradbi boljševistične drža
ve, je torej moral biti najprej pokoren 
vojak revolucije in šele potem pripadnik 
svojega poklica in svoje stroke. Le redki so 
bili z dokončanimi šolami, ki se tej ne
znosni presoji nis(m)o uklonili, ki nis(m)o 
upognili hrbtenice in kolen... Dokaz za to 
je nenazadnje množično zapuščanje ne
kdanje vladajoče stranke, ki smo mu priča 
prav v teh dneh. Seveda je takšno stanje

povzročilo tudi ogromno moralno škodo, 
saj je to sproduciralo tisoče ljudi z razcep
ljenimi značaji, čustveno zafustriranih, 
živčno razvrvanih, z občutkom krivde in 
greha, saj so mnogi zatajili svoje korenine, 
svojo vero, da, celo svoje bližnje sorodni
ke ...

Na nek način je takšno stanje celo raz
umljivo, čeprav ni tudi opravičljivo, saj ti
sti, ki se je odločil vladati z nasiljem in 
strahom, ne pa z družbenim konsenzom, 
drugačne izbire pravzaprav ni imel. To 
ponazarja neverjetna podobnost organi
zacijskega sestava totalitarnih držav, ne 
glede na njihov politični predznak. Samo 
to je bila tudi edina pot, daje lahko posta
lo osem odstotkov ljudi absolutni gospo
dar nad dvaindevetdesetimi odstotki, kar 
je bilo primer v naši preteklosti. In to ne 
glede na vse samoupravne pravljice, saj se 
na t. im. samoupravnih organih ni sprejela 
nobena resnično pomembna odločitev, 
čeprav so se mnoge prostovoljno, pa tudi 
iz strahu potrjevale.

Naravna posledica takšnih razmer je 
danes seveda ta, da so vse podjetniške, 
bančne, upravne in druge strukture, še po
sebej pa vodilna mesta, prestreljena s ka
dri, ici so bili nanje postavljeni neposredno 
s strani partije, ali z njenim nujnim blagos
lovom. Skoraj vsi so torej današnji, ali še 
dobesedno, dovčerajšnji člani partije, ne 
glede na igro z njenim preimenovanjem. 
Izvzemši nekoliko demokratično izvolje
nih funkcionarjev, ki so na nekaterih vo
dilnih občinskih in republiških mestih šele 
kratek čas, po časovno zadnjih, a po vse
bini prvih resničnih volitvah. Nekdanja 
vladajoča in danes opozicijska stranka 
ima tako navkljub njenemu finančnemu 
krahu in večini aparata na cesti, v celoti in 
trdno v rokah veliko večino gospodarstva 
oz. materialnega temelja družbe, ki je v 
kolapsu. Resnici na ljubo pa je treba tudi 
reči, da stvar ni povsem brezupna, saj je 
med direktorji mnogo delovnih, strokov
nih, uspešnih in korektnih ljudi, ljudi, ki so 
članstvo v partiji vzeli kot nujno zlo in se 
kot izraziti gospodarstveniki svojega druž
benega in političnega položaja niso niti 
prav zavedali. Kot pristne krščanske duše 
so pač ubogljivo delali tisto, kar jim je bilo 
zaukazano. Le malo je (bilo) med njimi 
ideološko zaslepljenih, zagrizenih varu
hov politične linije, za katere je bila de
mokracija buržoazna veseloigra in enkrat 
za vselej že preseženi sistem družbenih 
odnosov. Te ljudi navsezadnje vsi dobro 
poznamo, v vsaki občini jih lahko prešte
jemo skoraj s prsti na obeh rokah ...

Cista neresnica in hoteno zastraševanje 
ljudi je torej širjenje govoric, češ da ima 
DEMOS v načrtu izposlovati zamenjavo 
vseh direktorjev, ki so (bili) člani partije, 
da namerava tri mesece oz. sto dni, ko naj 
bi bil imun pred javno kritiko, zavestno 
dvigniti roke od gospodarstva, ki da se bo 
zato v tem času »sesulo«, s tem pa bi se 
nova oblast iznebila direktorjev partijcev 
in presežnih delavcev v podjetjih, odgo
vornost za vse to pa naprtila bivšemu re
žimu ... Takšna podtikanja, ki so v na
sprotju z našimi nazori, ljudi v DEMOSU 
žalijo, saj nas hočejo izenačiti z blaznežem 
Neronom, ki je zažgal Rim, da bi lahko 
krivdo naprtil kristjanom in ki je za dose
go svojih ciljev dal umoriti mater, ženo in 
polbrata.

Kot da bi bili člani DEMOSA tako ne
spametni, da ne bi vedeli, da bi pomenil 
npr. stečaj renomirane izvozne firme med 
drugim tudi izgubo dragocenih zunanjih 
tržišč, na katera si je bilo treba izbojevati 
dostop z večletnim trudom preko pridobi

vanja kakovostnih znakov ipd. Zelo slabo 
bi se pisalo novi oblasti, če se ne bi mogla 
iznebiti nekega direktorja drugače, kot da 
samo zato pošlje podjetje v franže, kot te
mu pravimo. Nenavsezadnje pa bi zavest
no postavljanje samih nekdanjih nepartij- 
cev na vsa vodilna mesta predstavljalo 
sprevrženo podobo dosedanje totalitarne 
oblasti, kar je v jedru povsem tuje sleherni 
demokraciji. Poleg tega pa zadosti ustrez
no usposobljenih kadrov preprosto ni do
volj, saj je büa revolucija na slovenskem iz 
vidika vplivanja na zavest, t.j. totalitarno
sti ena najbolj popolnih, kar niti ne prese
neča ob dejstvu, da smo dali njene naj
vplivnejše ideologe in teoretike, bili pa 
smo tudi eni najkrutejših realizatorjev 
(mojstrovine dahavskih procesov nihče v 
Jugoslaviji ni uspel ponoviti).

Jasno in nedvoumno moramo zato 
sporočiti, da ne bomo sprožali nikakršnih 
vsesplošnih lovov na čarovnice po vzorcu 
»že videno«. Seveda pa se bomo z vso od
ločnostjo in argumentirano spopadali z 
vsemi tistimi, ki bodo imeli negativen od
nos do demokratičnih sprememb v družbi, 
ki bodo ekskluzivistični, nestrpni, diskri
minirajoči do drugače mislečih in še zlasti 
do tistih, ki bodo dejavni v strankah, ki 
jim vodilni ne bodo pripadali. Takšen na
čelen odnos bomo gojili do vseh nedemo- 
kratov, ne glede na to, ali bodo bele, črne, 
zelene, rdeče ali modre barve.

Pri tem bomo delovali izključno po le
galni in legitimni poti, t.j. preko demokra
tično izvoljenih teles in argumentirano 
preko ustne in pisne javne besede. Tuja so 
nam vsakršna zakulisja, nizki udarci, eti
ketiranje in druga orodja in orožja iz real
socialistične ropotarnice. Njihova skupna 
značilnost je bila ta, da se je človeka pravi
loma obtoževalo za čisto nekaj tretjega, 
samo ne neposredno za politična stališča. 
Še najbolj zaželjena pa je bila kriminaliza- 
cija določenih dejanj izbrane žrtve.

Pri zasedbi vodilnih delovnih mest bo
mo kot člani doslej edinih legitimno izvo
ljenih teles, ki bodo zagotovo predstavlja
la tudi resnične lastninske titularje nekda
nje »družbene«, t.j. bodoče državne last
nine, ne glede na to, kdo bo imel mandat 
trenutnega upravljalca z njo, dosledno 
upoštevali sposobnost, znanje, delavnost, 
medčloveško korektnost in odnos do de
mokracije. Seveda se zadnje ne bo tako 
kot doslej vezalo na članstvo v katerikoli 
stranki ali strankah, na politično prepriča
nje ali celo na svetovni nazor.

Kot nedemokratičen bomo na primer 
ocenili različen odnos do svobodnih in do 
neodvisnih ali kakršnih drugih sindikatov, 
zlasti v smislu, da bi enim v podjetju obra
čunavali članarine, drugim pa ne, da bi 
predstavnikom enega sindikata poravnali 
potne in druge stroške, predstavnikom 
drugega pa ne, da bi profesionalce enega

Že večkrat smo opozarjali na 
pomembne odločitve pred obna
vljanjem starih stavb v dolini. 
Mnogo lepih in celo znamenitih 
stavb je  uničil zob časa, saj nismo 
dovolj pazili, da ne bi znamenito
sti te vrste propadle. Drugo, vča
sih še večje zlo pa je, spreminjanje 
zunanje podobe brez ustrezne 
skrbi, da se ta ne pokvari. Tako se 
še kar naprej dogaja, da se v starih 
hišah opravljalo spremembe, ki 
bistveno posegajo v značilnost 
našega stavbarstva. Številne lepe 
kašče so spremenjene v počitniš
ke hišice, marsikje so stara, lepo 
rezljana vežna vrata zamenjali z 
novimi, industrijsko narejenimi, 
vzidujejo se okna, ki nikakor ne 
sodijo v izgled hiše in se na ta na
čin pokvari lepota stare zidarske 
umetnosti. Tako se dogaja tudi z 
mnogimi »ganki«, ki so imeli pre
čudovite ograje, pa so jih zame
njali za enostavno, včasih celo iz 
neskoblanih desk. Skratka, če 
smo kulturni, moramo tudi na ta
ke stvari paziti in ohranjati lep iz
gled stavb, kot so ga ohranjali 
predniki skozi rodove. Vse to  ve
lja tudi za razna znamenja, križe 
in kapelice. Tudi tu ne kaže pose
gati po svoje v izgled teh vrednih 
pomnikov določenega časa in 
ljudi v njem.

Imamo pa seveda primere, ko

sindikata držali na plačilnih spiskih, profe
sionalcev drugega pa ne ipd.

Kot nedemokratično bomo ocenili for
siranje za različna delegatska in druga me
sta samo ali pretežno pripadnike stranke, 
v kateri je najvišji vodilni delavec, podob
no kot seje to marsikje zgodilo ob zadnjih 
volitvah, ko v nekaterih firmah ni mogel 
biti nihče delegat za zbore združenega de
la, če ni bil preizkušen in aktiven član par
tije, kar je mogoče takoj in zlahka 
preveriti.

Kot nedemokratično bomo ocenili 
vztrajanje pri tem, da lahko na vodilna de
lovna mesta v podjetju pridejo samo ali 
pretežno ljudje, ki so člani iste stranke, kot 
je najvišji vodilni.

Kot nedemokratično bomo ocenili, če 
se bodo uporabljale avtokratske, monopo
listične metode dela odgovornih ljudi brez 
vsakršnega konsenza s sodelavci, čeprav s 
tem ne želimo zanikati pravice in dolžno
sti, da direktor predlaga ekipo, s katero že
li delati, in dajo vodi po sodobnih meto
dah vodenja, ki jih pozna management v 
razvitem svetu.

Kot nedemokratično bomo ocenili tudi 
javno ali prikrito in nedvoumno proteži- 
ranje in propagiranje samo ene stranke v 
podjetju in omaloževanje, celo zaničeva
nje drugih strank in njihovih članov.

Kot nedemokratično bomo končno 
ocenili tudi razna ustrahovanja kolektiva, 
ustvaijanje nedemokratičnega vzdušja, 
dušenje argumentirane kritike ali celo od
krito in prikrito preganjanje ljudi zaradi 
javne ali zasebne kritike vodstva, za kate
ro se je izkazalo, da je bila utemeljena.

In nazadnje, da ne bo sprenevedanja: 
velika večina ljudi zelo natančno pozna in 
razpoznava vodilne ljudi, ki imajo nega
tivni odnos do demokratičnih sprememb 
v družbi. To so danes vsem ljudem dobro 
poznane stvari, povsem znane pa so tudi 
tistim, ki se nedemokratično vedejo. Prej 
ali slej, s pomočjo DEMOSA ali brez nje
ga, bodo odnosi, kijih negujejo, če bodo s 
tem nadaljevali, prišli v nerazrešljivo pro
tislovje in konflikt s splošnimi družbenimi 
procesi — z nepredvidljivim izidom — saj 
ne more biti nobeden delovni kolektiv ka
korkoli iz njih izločen.

Zato naj služi pričujoči zapis predvsem 
kot celovita informacija ljudem o resnič
nih stališčih in pogledih DEMOSA o teh 
vprašanjih, kot napotek in opogumljenje 
vsem sedanjim in bodočim aktivistom 
demokratičnih procesov in na koncu, a ne 
kot najmanj pomembno, kot resen in zad
nji opomin vsem tistim, ki nameravajo še 
vnaprej ribariti v kalnem.

Bolj kot po ciljih, za katere se zavze
mamo, se resnični demokrati razpozna
vamo po sredstvih, ki se jih poslužujemo 
za doseganje svojih ciljev!

FRANJO BARTOLAC 
SDZ — Demos

ob prenavljanju skrbno pazijo, da 
bi ohranili ravnotežje z okoljem 
in z značilnostmi zgradbe same. 
To lahko trdim o za prenovo 
Grabnerjeve hiše v Moziiju, ki 
dobiva izredno lep izgled in se 
vrašča z okoljem, pa čeprav so bi
li posegi zelo veliki. Posluh za le
poto je  lastnik pokazal tudi ob 
odkritju dveh podob na vhodni 
strani hiše. Ohranjanje teh zna
čilnosti pomembno obogati zu
nanjo podobo.

Pred dnevi pa je  pričelo z ob
novo stavbe tudi podjetje Savinja, 
ki ima poslovne prostore v ne
kdanji Pevčevi hiši, ta je  edini 
primer čiste secesijske zgradbe v 
dolini. Gotovo je  ravnanje s to 
stavbo v preteklosti bilo mače
hovsko. Seveda je  treba pomisliti 
na čas, v katerem so pozidali pre
čno stavbo in s tem bistveno po
kvarili izgled tako lepe stvaritve, 
kot je  hiša sama. Seveda pa nikoli 
ni prepozno, to pa pomeni, da se 
kljub sedanjemu izgledu celotne
ga kompleksa vendarle lahko za
gotovi lep pogled, če bo zunanjost 
spet lepo popravljena, to pa Savi
nja najbrž tudi namerava. Vseka
kor moramo prizadevanja obeh 
navedenih lastnikov stavb pohva
liti v želji, da bi našli veliko 
posnemovalcev.

A. VIDEČNIK

REPUBLIKA SLOVENIJA 
SKUPŠČINA OBČINE MOZIRJE
Komisija za odlikovanja in 
druga priznanja

P O ZIV A  .
vse gospodarske in druge organizacije, delovne skupnosti, družbenopolitične or
ganizacije in društva, krajevne skupnosti ter posamezne občane k vložitvi pred
loga za podelitev

OBČINSKIH PRIZNANJ V LETU  1990
Občinska priznanja so namenjena za izjemne dosežke s katerega koli področja 
družbenih ali gospodarskih dejavnosti na območju občine Mozirje.

Priznanja, ki se slovesno podeljujejo vsako leto na občinski praznik, so klasifici
rana po naslednjih stopnjah:
1. naziv častnega občana občine Moziije
2. domicil občine Moziije
3. zlata plaketa občine Moziije
4. srebrna plaketa občine Moziije
5. nagrada občine Moziije
6. značka občine Moziije.

Predlog za podelitev zlate in srebrne plakete, nagrade in značke občine Moziije 
lahko da vsaka fizična ali pravna oseba občine Moziije.
Komisija sprejema obrazložene predloge do 10. avgusta 1990 na naslov: Skupš
čina občine Moziije, “komisija za odlikovanja in druga priznanja.

Prenova starih zgradb
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Zgornjesavfnjski čv ek
Za resničnost čvekov ne odgovarjamo

»Kremelj« se je  ljubkovalno reklo hiši v središču Mozirja, v kateri so nasta
njene bivše družbeno politične organizacije, ki jih danes imenujemo stranke. 
Danes pa bi jo  že skoraj lahko preimenovali v hišo strahov. Finančni položaj 
bivših družbeno političnih organizacij se je  tako spremenil (beri poslabšal), da 
ne dovoljuje več nobenega zaposlovanja. Kolikor toliko normalna situacija je  
samo še na borčevski organizaciji, ki sije uspela priboriti nadstrankarski status 
in na sindikatih, kjer pa se tudi iz dneva v dan stanje slabša.

Sicer pa v stavbi niso sami bolniki. Se vedno gre kar dobro Ljubljanski ban
ki, verjetno tudi zavarovalnici, tudi lekarna ne bo propadla, saj zdravila vsak 
dan bolj potrebujemo. Usoda prodajalne obutve Borovo pa je  že bolj negotova, 
saj bo ljudstvo kmalu golo in boso.

V samem središču tega dogajanja pa je  uredništvo Savinjskih novic, ki so iz 
meseca v mesec bolj brane in iskane. Naklada nam narašča, ekonomska pro
paganda in sporočila tudi, jeseni pa se bomo preoblikovali v delničarsko podjet
je. Sicer pa smo po nakladi dohiteli velenjski Naš čas, prištinsko Jedinstvo pa 
smo že zdavnaj prehiteli

* * *

Visok standard se v družbi odraža tudi v odstotku nekadilcev. To je  dokazana 
trditev, saj je  v A meriki in zahodni Evropi vedno več takih, ki so se odrekli ciga
reti. Jugoslavija seveda ne sodi med države z visokim standardom. Slovenski 
standard pa je  še vedno nekolikanj višji kot drugod po državi in osebni standard 
naših občanov je  gotovo med najvišjimi v Sloveniji To smo dokazali že v pre
jšnji številki Savinjskih novic, ko smo objavili podatke o velikosti in razkošnosti 
naših zasebnih hiš. In ker imamo torej visok standard, je  normalno, da imamo 
temu primerno tudi občinsko vodstvo. Verjeli ali ne, toda v celotnem izvršnem 
svetu ni niti enega kadilca, nekadilci so tudi predsednik občinske skupščine in 
vsi trije predsedniki zborov. To idilo »kvarita«podpredsednik občinske skupš
čine, ki pa pravzaprav ne kadi, ampak fajfa, ter podpredsednik družbenopoli
tičnega zbora, ki je  edini pravi kadilec, pa še ta kadi v glavnem uvožene 
cigarete.

Nove možnosti za hrabre
V današnjih časih, koje vse teže dobiti zaposlitev in koje iz dneva v dan več brezposel

nih, je potrebno pošteno prevetriti vsa področja in sprostiti možnosti za zasebno delo. 
Tako paprimer do sedaj ni bilo mogoče opravljati skoraj nobenih del na področju sociale.

Stvari pa se spreminjajo in sedaj Republiški sekretariat za zdravstveno in socialno var
stvo pleni, da bi bilo mogoče uveljavljati osebno delo na marsikaterem področju social
nega,varstva. Pa si poglejmo nekatere možnosti, ki pa jih bo potrebno še zakonsko 
urediti.
,, Kqt samostojen poklic bi bilo možno opravljati svetovanje otrokom in mladoletni

kom, družinam, starejšim občanom in invalidnim osebam.
„Tupi rejništvo bo možno opravljati kot samostojno poklicno dejavnost. Prav tako 

dpevpp varstvo na domu, varstvo in nego otrok z motnjami v razvoju, kakor tudi popol
dansko in večerno varstvo otrok.
.„Pojdieno se bodo lahko ljudje ukvarjali tudi z nego starejših ali invalidnih oseb na 

domain pa organizirali servisne dejavnosti oz. programe za organizirano preživljanje 
ptpstpga časa.
n,V zakonih bodo določeni pogoji za opravljanje osebnega dela, določena bo potrebna 

slfokßvna izobrazba za opravljanje storitev in določene institucije, ki bodo opravljale 
stf;dk(wni nadzor nad izvajanjem dejavnosti.

„ - . R.P.
•h r»

M E R X
B A N K A

odpira vrata svoje tretje 
AGENCIJE v MOZIRJU. 
Agencija bo v začetku poslovala 
od 11.30 do 14.30 ure 
od ponedeljka do petka 
v prostorih novo odprte 
turistične agencije 
MERX — SAVINJA MOZIRJE 
(ZRAVEN HOTELA)

VLOGE NA VPOGLED
(mesečni pripis obresti)

VEZANE VLOGE
nad 1 m esec  
nad 3 m esece  
nad 6 m esecev  
nad 12 m esecev

33%

35%
37%
39%
41%

O B V E S T I L O

Revija otroških in mladinskih pevskih zborov vseh OS občine 
Mozirje je bila letos posneta na video kaseto.
Starše obveščamo, d a je  možnost nabave kasete po zelo ugodni 
ceni pri Zvezi kulturnih organizacij občine Mozirje (tel. 831- 
292) pri Žvipelj Ivani.

Predsednik republiškega izvršnega sveta dr. Alojz Peterle v pogovoru z 
gostitelji v Gornjem Gradu.

»Grozeči gospodarski zlom 
moramo preprečiti«

Občinski odbor slovenskih 
krščanskih demokratov Moziije 
je  pred dnevi pričel z ustanavlja
njem krajevnih odborov, saj želi 
stranko organizacijsko okrepiti in 
jo  z večjo razvejanostjo približati 
slehernemu krajanu, vrniti člove
ku osnovne vrednote in ponovno 
uveljaviti danes zrahljano druži
no kot osnovno celico delovanja 
in življenja. Tako so krajevni od
bor ustanovili v Mozirju, in v 
Gornejm Gradu. Zlasti v Gor
njem Gradu je  bilo posebej zani
mivo, saj so veliko dvorano tam 
kajšnjega prosvetnega doma na
polnili občani iz vse občine, 
seveda ne brez razloga. Gost 
ustanovitvenega zbora je  bil na
mreč predsednik slovenskih krš
čanskih demokratov in predsed
nik republiške vlade dr. Lojze 
Peterle, z njim tudi predstavniki 
regijskega odbora in občinskega 
odbora Velenje, predsednika SO 
Moziije in njenega izvršnega sve
ta Andrej Presečnik in Alfred Bo
žič, poslanci mozirske občine v 
republiškem parlamentu in drugi 
gostje.

V uvodnem nagovoru je  Lojze 
Peterle povedal, da je  to njegov 
prvi strankarski nastop odkar je 
na čelu republiške vlade. Veselje, 
d a je  stranka v okviru Demosa in 
sama uspela na volitvah, da se 
njeno delo širi in približuje lju
dem, posebej pa je  poudaril, da 
morajo stranke med sabo tekmo
vati s konkretnimi dejanji, ne pa z 
velikimi izjavami.

Veliko časa se je  razumljivo 
pomudil pri trenutnih nalogah 
nove vlade. Na kratko jih  težko 
strniti, bistvo pa je, da mora naj
prej opraviti inventuro, saj mora
jo  poznati resnico v imenu boljše 
prihodnosti in pametnega ukre
panja. Resnica osvobaja, je dejal, 
trenutno pa boli, saj nova vlada v 
nobenem primeru ni pričakovala, 
da je  stanje v slovenskem gospo
darstvu tako slabo, d a je  tik pred 
zlomom, ki gaje nujno treba pre
prečiti. Rešitve, ki jih v teh dneh 
pospešeno pripravljajo na vseh 
področjih in bodo njihov prvi del 
ponudili slovenski skupščini na 
njenem bližnjem zasedanju, drugi 
pa na naslednjem, bodo za mnoge 
boleče, vendar brez žrtev v tem 
trenutku ne gre. Prve ukrepe so že 
predlagali in jih  poznamo, med 
drugim velja reči, daje na začetku 
delovanja agencija za razvoj, ki 
bo skupaj s skladom za pomoč 
skrbela za pospešitev preobrazbe 
gospodarstva, za odpravo velesi- 
stemov in odstranitev ovir pri 
uveljavljanju zasebne pobude

majhnega podjetništva. Tudi s 
pomočjo tujega kapitala, saj se v 
tujini vedno bolj zanimajo za 
Slovenijo in je  ne povezujejo več 
v vsakem primeru s celotno Ju 
goslavijo. Republiko moramo sve
tu predstaviti še bolj, pri tem pa v 
nobenem primeru ne smemo 
okrniti pridobljenega zaupanja.

V veliki meri je  seveda usoda 
Slovenije še vedno povezana s fe
deracijo, ki pa se je  izčrpala. Us
meritev je  konfederacija, končno 
pa tudi osamosvojitev, saj Slove
nija ne more v nedogled čakati in 
propadati, ob tem pa sama ima v 
sedanjem času le petino možnosti 
za ukrepanje, vse ostalo je  še v ro
kah federacije. Nalog je  v tem 
trenutku ogromno na vseh pod
ročjih in jih  preko noči seveda ne 
bo moč rešiti, vseeno pa vlada po
spešeno pripravlja programe, sta
lišča in predloge ukrepov, ki bo
do, kot že rečeno, narejeni v 
prihodnjih dneh oziroma tednih.

Prav zaradi tega dr. Lojze Pe
terle na vsa številna vprašanja 
obiskovalcev povsem konkretno 
ni mogel odgovoriti. Nanašala so 
se na usodo različnih oblik lastni
ne, kjer vlada še nima rešitve, kot 
je  nimajo nikjer v vzhodnem sve
tu; na vračanje gozdov, zemlje in 
zadružne lastnine za kar priprav
ljajo programe, ki takoj v celoti 
ne bodo uresničljivi, za konkretne 
primere pa je  predlagal, da jih 
morajo raziskati in utemeljiti sa
mi in nato vložiti zahtevo (enako 
velja za raziskovanje nekaterih 
medvojnih zločinov); narodne 
sprave se ne da zapovedati, to je  
stvar srca in duše, čeprav bodo 8 . 
julija poskrbeli za dva pomemb
na dogodka v zvezi s tem; v šol
stvu je  revolucije konec, bodo pa 
težave z učbeniki; nacionalne va
lute vlada ne podpira, ker v tem 
trenutku ni primerna rešitev; ne
razvita področja naj dobijo po
moč le za konkretne programe in 
v slovenskem interesu, predvsem 
pa na podlagi jasne računice; 
zmanjšana obremenitev gospo
darstva pomeni krčenje progra
mov v družbenih dejavnostih, 
gospodarstvo pa mora ta denar 
nameniti za sanacijo, ne za oseb
ne dohodke in še veliko je  bilo 
vprašanj in odgovorov.

Na koncu seje dr. Lojze Peter
le zahvalil za povabilo in obljubil, 
da bo še rad prišel, če bo le čas. 
Zaveda se svoje vloge, ki terja 
takšne obiske, ki ob vsem drugem 
zahtevajo veliko naporov. »Mo
ram biti zelo potrpežljiv, še bolj 
pa trpežen,« je  sklenil. ,

JANEZ PLESNIK

PRODAJALNA

P a lček
Prihova 57

O troški program  in živila

Odprto vsak dan 
razen nedelje 
od 8 . —  2 1 . ure

Se priporočamo!

Za dokup let 
je  potrebno odšteti 
veliko denarja

Skupščina Skupnosti pokojninske- enak način kot odstotki za pokoj- 
ga in invalidskega zavarovanja je ninsko dobo, daljšo od 15 let. Za 
obravnavala sklep o obsegu in načinu zavarovalno dobo krajšo od 30 
plačila prispevkov za dokup zavaro- dni, se bo prispevek obračunaval 
valne dobe za delavce, katerih delo ni v enaki višini kot za mesec dni za-
več potrebno, in ga načelno tudi spre
jela. Predsedstvo skupščine je po
oblastila, da pred objavo sklepa z Re
publiškim komitejem za delo razreši 
še nekaj spornih vprašanj višine pri
spevkov za dokup pokojninske dobe. 
Predsedstvo je 25. aprila sprejelo do
končno besedilo sklepa. To natančne
je opredeljuje, kdo lahko po kriterijih 
za ugotavljanje presežkov delavcev 
po kolektivni pogodbi dokupuje za
varovalno dobo po predpisih o po
kojninskem in invalidskem zavaro
vanju. Tako določa, da lahko dokup 
zavarovalne dobe za uveljavitev pra
vice do starostne pokojnine uveljavi:

•  zavarovanec, ki še ni dopolnil 
55 let starosti (moški) oziroma 
50 let (ženska), če je  dopolnil 
najmanj 35 let (moški) oziro
ma 30 let (ženska) pokojninske 
dobe;

•  zavarovanec, ki je  dopolnil 55 
let ali več let starosti (moški) 
oziroma 50 ali več let (ženska), 
če je  dopolnil najmanj 35 let 
(moški) oziroma 30 let (žen
ska) pokojninske dobe;

•  zavarovanec, ki je  dopolnil 60 
ali več let starosti (moški) ozi
roma 55 ali več let (ženska), če 
je  dopolnil najmanj 15 let po
kojninske dobe;

•  zavarovanec, ki je  dopolnil 65 
ali več let starosti (moški) ozi
roma 60 ali več (ženska), če je  
dopolnil najmanj 10 let zava- ' 
rovalne dobe.

Dokup zavarovalne dobe za uve
ljavitev pravice do predčasne pokoj
nine lahko uveljavi zavarovanec, kije 
dopolnil 55 ali več let starosti (moški) 
oziroma 55 ali več let starosti (žem; 
ska) in najmanj 30 let pokojninske1 
dobe (moški) oziroma 25 let (ženska).

Dokup zavarovalne dobe za izpol
nitev pogojev (do tretjine delovnih 
let) za uveljavitev pravice do invalid
ske pokojnine pa lahko uveljavi de
lovni invalid II. in III. kategorije, ki 
mu zaradi določene starosti niso več 
zagotovljene pravice na podlagi pre
ostale delovne zmožnosti. Vsak tak 
zavarovanec pa ne more dokupiti pet 
let zavarovalne dobe, temveč le toli
ko, kolikor je potrebuje za uveljavi
tev pravice do upokojitve, največ pa 
pet let.

Prispevek za dokup zavarovalne 
dobe se določa po ekonomskih meri
lih, zato je visok, saj si zavarovanec z 
dokupom kupuje pogoje za uveljavi
tev pravice do pokojnine, ki jo uve
ljavi predčasno in jo dalj časa preje
ma, pokojnina pa je tudi višja, kot bi 
bila brez dokupljene zavarovalne do
be. Izračun prispevka je individualen 
in odvisen od pokojninske osnove, od 
katere zavarovancu odmerijo pokoj
nino, število let, kijih dokupujejo, ter 
starost in spol, izraženih z ustreznim 
količnikom s tabelice koeficientov, ki 
so sestavni del sklepa. Prispevek se 
odmeri tako, da se izračuna pokojni
na, ki bi šla zavarovancu z upošteva
njem dokupljene zavarovalne dobe 
na dan izdaje sklepa o dokupu, po
množi s koeficientom za izračun ne
posredne osebne časovne rente (po
kojnine) s prve tablice koeficientov, 
ki je različna za moške in ženske. K 
temu znesku se prišteje še razlika med 
pokojnino, ki bi jo zavarovanec pre
jemal z upoštevanjem dejanske po
kojninske dobe, in tisto, ki bi jo pre
jemal na podlagi dokupa, pomnožena 
s koeficientom za izračun neposredne 
odložene dosmrtne rente (pokojnine) 
z druge tablice koeficientov, kije zo
pet različna za moške in ženske.

Na enak način se izračuna tudi 
prispevek za uveljavitev pravice 
do starostne pokojnine pri dopol
njeni starosti 65 let (moški) ozi
roma 60 (ženska) in za uveljavi
tev pravice do invalidske pokoj
nine. Pokojnina, ki bi šla zavaro
vancu z upoštevanjem dejanske 
zavarovalne dobe, krajše od 15 
let, se izračuna po posebni tretji 
tablici, ki je  sestavni del sklepa, 
kajti statut Skupnosti omenja le 
odstotke za odmero pokojnine za 
pokojninsko dobo od 15 do 40 
let. Odstotki za zavarovalno do
bo, krajšo od 15 let, so izračunani na

varovalne dobe. Ker se prispevek 
za dokup zavarovalne dobe ne 
nanaša na nobeno obdobje dejan
ske zaposlitve, temveč je  obdobje 
abstraktno, se tudi ne more upoš
tevati pri izračunu pokojninske 
osnove. Tudi sredstva, zbrana za 
dokup zavarovalne dobe, se bodo 
evidentirala posebej, porabljala 
pa za obveznosti Skupnosti. Iz teh 
sredstev se bodo deloma krili po
večani izdatki za nove upokojen
ce, ki so dokupili zavarovalno 
dobo, deloma pa tudi izdatki za 
druge pokojnine in denarne da
jatve. Tak način porabe teh sred
stev pa pomeni, da bo lahko v po
sameznem letu, ko se bo nateklo 
več tega denaija, prispevna stop
nja za pokojninsko in invalidsko 
zavarovanje ustrezno nižja ali pa 
bo možno ustvariti rezervna sred
stva, kasneje pa bodo pravice z 
daljšanjem dobe prejemanja tako 
uveljavljenih pokojnin prispevno 
stopnjo postopoma obremenjeva
le. K zahtevi po dokupu zavaro
valne dobe, ki jo  zavarovanec 
vloži pri pristojni delovni enoti 
strokovne službe Skupnosti, pri 
kateri je  zavarovan, mora priložiti 
dokazilo o zagotovljenih sred
stvih za plačilo prispevka. O  za
htevi odloči strokovna služba 
Skupnosti s sklepom, s katerim 
določi zavarovalno .dobo, ki jo  
zavarovanec lahko d,okupi, višino 
prispevka in rok za plačilo le- 
tega. Tudi prispevek za dokup 
zavarovalne dobe je  dolžan plača
ti v enkratnem znesltu v 15 dneh 
od prejema sklepa. O b ponovni 
vložitvi zahteve —  €e prvič pri- 
spevka1 ffe'ptečaf'^^pa je  dolžan 
nositi stroške postopka. Dokaz za 
plačani prispevek za dokup zava
rovalne dobe mora predložiti 
sam, kajti šele potem dokupljeno 
dobo vpišejo v delovno knjižico 
in evidentirajo v matični evidenci 
Skupnosti.

Za lažjo predstavo o višini pri
spevka za dokup zavarovalne do
be po zakonu o delovnih razmer
jih  navajamo zneske za dokup pet 
let zavarovalne dobe za moškega 
in žensko, izračunane na podlagi 
najnižje in najvišje pokojninske 
osnove aprila 1990.
•  Moški, star 54 let in z dejan

sko pokojninsko dobo 35 let, 
dokupuje pet let zavarovalne 
dobe, tako da bi skupna po
kojninska osnova znašala 40 
let. Najnižja pokojninska 
osnova je 3.406,04 dinaija, 
skupni prispevek za pet let 
zavarovalne dobe pa bi zna
šal 186.019,81 dinaija.

•  Če pri tem zavarovanju vza
memo najvišjo pokojninsko 
osnovo (16.142,19 dinaija), 
skupni prispevek za pet let 
zavarovalne dobe znaša 
881.603,58 dinaija.

•  Ženska, stara 49 let in z de
jansko pokojninsko dobo 30 
let, dokupuje pet let zavaro
valne dobe, da bi skupno po
kojninska doba znašala 35 
let. Če upoštevamo najnižjo 
pokojninsko osnovo 3.406,04 
dinaija, potem skupni pri
spevek za pet let zavarovalne 
dobe znaša 240.361,36 di
naija.

•  Če pri njej vzamemo najvišjo
pokojninsko osnovo
(16.142,19 dinaija), skupni 
prispevek za pet let zavaro
valne dobe znaša 968.530,29 
dinaija.
Navedeni primeri kažejo, da 

bodo prispevki za dokup zavaro
valne dobe res visoki in da najbrž 
vsaka organizacija ne bo mogla 
zagotoviti te pravice vsem svojim 
delavcem, ki bodo izpolnjevali 
pogoje za dokup. Je pa takšna ce
na realna in ekonomska in je ni 
mogoče spustiti, če nočemo, da bi 
ti delavci uveljavljali svoje pravi
ce na račun drugih. p ^



Vsakršne težave z mehanizacijo je  potrebno odpraviti kar na terenu. 
Zato so si kar med drevjem uredili priročno delavnico.

Nazorski gozdarji 
pomagajo nemškim

Vtisi gozdarjev
Čeprav je  bila za njimi dolga pot iz Zvezne republike Nemčije in 
so bili pošteno utrujeni, so se bili delavci GG Nazarje pripravljeni 
pogovarjati o delu in doživetjih, ki so jih  izkusili v preteklem 
mesecu.

Skupina GG-jevih delavcev, ki je  na začasnem delu v ZRN. Del gozda, 
katerega vidimo na sliki, so že počistili.

Od lipe do prangerja

Začetek sodelovanja z gozdaiji iz 
Waderna v zahodnonemški pokrajini 
Saarland sega v leto 1988, ko so 
predstavniki nazarskega gozdnega 
gospodarstva v sklopu republiške de
legacije navezali prve stike. Ob tem 
obisku so spoznali veliko zanimivo
sti, obenem pa veliko stičnih točk 
med enimi in drugimi. Pobudo za po
globitev sodelovanja so z veseljem 
sprejeli in se skupaj pričeli tudi ude
janjati. Tako so lani nemški gozdaiji 
za teden dni obiskali našo dolino in 
tako nadaljevali predvsem s strokov
nim sodelovanjem, gostje pa so jih 
povabili na proslavo 150-letnice te 
gozdarske uprave. Ob tem so podpi
sali listino in z njo dolgoročno opre
delili strokovne interese in sodelo
vanje.

Gozdarjenje v tej nemški deželi je 
nekoliko specifično. Med prvimi so 
namreč spoznali, da sistem nemške 
šole z golimi poseki in umetnim po
gozdovanjem ni sprejemljiv in pričeli 
uvajati pronaravno gozdarjenje. To 
so seveda pričeli že pred časom uve
ljavljati tudi nazarski gozdaiji in tako 
so bile izkušnje za oboje toliko bolj 
dragocene. Oboji se soočajo tudi z 
umiranjem gozdov, le da se je v Ne
mčiji proces pričel prej in se sedaj po 
ostrih ukrepih že umiija. Gosteje za
nimala tudi organiziranost razdrob
ljene gozdne posesti, ki povsod šepa 
in dolgoročno ni smortna. Dolgoroč
ni cilj je bila tudi izmenjava kadrov, 
pa tudi strokovne ekskurzije. Tako 
naj bi že letos nemški strokovnjak za- 
dalj časa obiskal našo dolino, žal pa je 
vmes posegla narava. Februarja je 
namreč po zahodni Evropi divjalo 
orkansko neurje, ki je med drugim 
povzročilo strahoten vetrolom. Samo 
v Nemčiji je veter podrl 50 milijonov 
kubičnih metrov lesa, drugod še 20, 
70 milijonov kubikov pa je 20-letna 
sečnja slovenskih gozdaijev. Iz Saar- 
landa so takoj zaprosili za pomoč, 
zlasti pri odpravljanju posledic. Mo
ralna dolžnost nazarskih gozdaijev je 
bila, da so se takoj odzvali, pri čemer 
je bila (oziroma je) ta pomoč dobro
došla tudi pri reševanju ekonomske
ga položaja nazarskega podjetja. Od
pravljanje posledic bo trajalo kakšni 
dve leti, nato pa bodo nadaljevali z 
dogovorjenim sodelovanjem. Seveda 
tudi delo pri odpravljanju posledic 
prinaša koristi, pridobivanje navad in 
izkušenj. Ob tem velja poudariti, da 
se je prav pri tem neuiju pokazala 
pravilnost usmeritve v pronaravno 
gospodarjenje z gozdovi, se pravi 
pronaravnega gojenja mešanih goz
dov, saj teh površin veter v glavnem 
ni izruval, umetno posajeni pa so ve
činoma na tleh. To je dobra izkužnja 
tudi za nas, da se odrečemo nemške 
šole gospodarjenja z gozdovi.

Nazarski gozdaiji so ponudbo to
rej takoj sprejeli, si področje ogledali 
in strokovno ocenili, kakšne so mož
nosti pomoči. Pravijo, da so bili prvi 
občutki grozljivi, poleg tega pa so 
upravičeno nakazovali vso težavo in 
nevarnost izvajanja del. Računali so,

da bi s skupino 15 delavcev na po
moč odšli marca, mimogrede prav v 
tem mesecu je neurje ponovno pusto
šilo po tej pokrajini, vendar je bilo pri 
nas toliko zapletov in ostalih dolgo
trajnih formalnosti glede papirjev, da 
so lahko odpotovali šele aprila. Izbra
li so najboljše delavce iz Šoštanja (4), 
Luč (4), in  Gornjega grada (9), pač 
glede na velikost gozdnogospodar
skega območja. Z vodjo in njegovim 
namestnikom jih je na pot odšlo 
skupno 17, seveda pa so se delavci 
odločali povsem prostovoljno. Glede 
na to, da ta pomoč zajema sečnjo, iz
delavo in spravilo do ceste, so s sabo 
vzeli tudi vso potrebno opremo in 
stroje.

Pravijo, da so bile prve dni manjše 
težave, saj so delovni pogoji bistveno 
drugačni kot pri nas. V dveh treh 
dneh so težave odpravili, se primemo 
organizirali (dve delovni skupini) in 
po prvih dveh mesecih so več kot za
dovoljni, gostitelji pa še bolj. Poveda
ti namreč velja, da je naša skupina v 
konkurenci^ gozdaijev iz takšnih dr
žav, kot so Švedska, Finska, Vzhodna 
Nemčija pa Češka in Slovaška, dobe
sedno »špic« ekipa, pri kateri se učijo 
tudi drugi, TV ekipa pa je prav z njimi 
in med njimi posnela posebno odda
jo. Ob moralnem zadovoljstvu in 
dolžnosti pomagati, ob ugodnih eko
nomskih učinkih za nazarsko podjet
je, je takšno priznanje, ki so si ga pri
služili s trdim in uspešnim delom, 
najmanj toliko vredno.

Prva dva meseca jim je vreme slu
žilo in z vso pridnostjo vred so prese
gli načrte, saj so poskrbeli za 7.500 
kubičnih metrov lesa. Delajo od 7. do 
12., nato sledi odmor največ do dve 
uri, odvisno od razmer in pogojev, 
nato pa delajo še do 18. ali 19. ure. 
Večinoma delajo tudi ob sobotah, ki 
sicer niso predvidene, zagnani kakor 
so, pa so v začetku delali tudi ob ne
deljah. Kaj kmalu so vendarle spoz
nali, daje to preveč, daje ob tako na
pornem delu dan-počitka in razvedri
la vendarle nujno potreben. Prav so 
imeli, saj so prav ob nedeljah spoznali 
kraje in ljudi tam okrog. Pravijo, da z 
njimi ni težko navezati prisrčnih sti
kov, da so precej drugačni od naše 
predstave o Nemcih, kar je glede na 
zgodovino te pokrajine in bližino 
francoske meje seveda razumljivo. 
Tudi gostitelji so poskrbeli za njihovo 
počutje z družabnimi srečanji in 
podobno.

Ob vseh uspehih so v Saarlandu 
zelo želeli, da bi ekipo še okrepili in 
podaljšali delo, vendar so se po teht
nem premisleku zaenkrat odločili 
drugače. Ostali bodo do konca sep
tembra, kojim potečejo delovne vize, 
v tem času pa bodo tudi izpolnili po
godbeno količino 20.000 kubičnih 
metrov, če seveda ne bo daljšega ob
dobja izrazito slabega vremena ali 
večjih okvar na strojih. Ob priznanih 
sposobnostih delavcev to zagotavlja 
tudi primerna disciplina in izredno 
vzdušje med njimi.

M A R JA N  P O TO Č N IK  (de
lovodja iz Nazarij): V Nemčijo 
smo se odpravili 4. aprila. Delo, 
ki ga opravljamo, je  sorazmerno 
težko in nevarno. J e  pa precej 
drugačno od dela v domačih goz
dovih, saj tam gori delamo na 
ravnini. Veter je  naredil veliko 
škodo, drevesa ležijo podrta vse
vprek na velikem področju. Tak
šen vetrolom smo imeli pri nas le
ta 1984, vendar je  bil mnogo 
manjši kot pa ta v Nemčiji. Sicer 
pa so nas domači gozdaiji zelo le
po sprejeli. Nekajkrat so tudi pri
peljali svoje delavce, da bi se od 
nas česa naučili, saj tudi po njiho
vem mnenju zelo kvalitetno de
lamo in veliko znamo. Štirikrat so 
nas že povabili na njihova dru
žabna srečanja, za ribiče pa so pri
skrbeli vso potrebno opremo, ta
ko da lahko v prostem času po 
mili volji lovijo ribe. Na njihove 
stroške so nas odpeljali tudi na 
ogled sejma v Saarbrücken.

v M A R TIN  K A KER (sekač iz 
Šmartnega ob Dreti): Odločitev 
za delo v Nemčiji ni bila lahka, 
vendar mi sedaj ni žal in sem 
podpisal še za en mesec. K tej od-

MARTIN KAKER

Menina planina spada med 
Kamniško Savinjske- alge in je  z 
obrazom nagnjena na Štajersko 
stran, zato jo  verjetno tudi Štajer
ci bolj obiskujejo. Ljubljansko- 
kranjskem področju je  morda 
malo odročna in predvsem pre
malo poznana. Menina planina je 
prostrana in sega vse od Črnivca 
do planine Šavnic.

Zelo je  bogata z divjadjo, ki jo  
ščiti gosto lesno zaledje. LD Gor
nji Grad se lahko pohvali, da ima 
v svojih revirjih jelena, gamsa, sr
njaka, divjega prašiča, lisico, za
jca, divjega petelina, celo muflo
na. Na planini je  videti in slišati 
veliko vrst ptic, jastreb, kragulj, 
orel, ti so roparji, pevci pa so str
nadi, ščrnkavci, pastiričke, črn 
kos, kukavica in še nekaj drugih 
vrst, ki jih  ne poznam.

Mir, tišino, čist zrak in pesmi 
ptic vam ponuja Menina planina.

Neverjetno je  lepa v juniju, ko 
cveti rododendron in so njena 
pobočja vsa rdeča. Zdaj že murka 
cveti in encijan plavi.

Sredi julija bodo zrele rdeče 
gozdne jagode, tudi maline se na
birajo v juliju, borovnice pa bodo 
vse do avgusta. Brusnice bodo 
zrele v septembru. Že v avgustu 
pa je  pod smrekovimi iglicami 
najti zares veliko lepih jurčkov. 
Zares pravo bogastvo narave za 
obiskovalce.

ločitvi je  pripomogel tudi dober 
zaslužek. Razmere za življenje so 
zelo dobre. Stanujemo na nekak
šnem kmečkem turizmu, k ije  ze
lo lepo urejen. Tam imam zajtrk 
in večerjo, za malico oziroma ko
silo pa poskrbimo kar sami. D o
ma me seveda pogrešajo, saj 
imamo nekaj zemlje in šest praši
čev. Vsa ta dela sedaj opravljata 
žena in sin.

M A RTIN  STRADOVNIK
(mehanik-sekač iz Bočne): Vso 
mehanizacijo, s katero delamo, 
smo pripeljali iz Nazarij. Večjih 
popravil do sedaj nismo imeli, kar 
potrjuje, da imamo dobro meha
nizacijo in da je  za tovrstno delo 
ustrezna. Še največ popravil je  z 
vitli.
v JA N K O  PUN ČU H  (sekač s 
Crete): Na dan spravimo po
vprečno po 150 kubičnih metrov 
lesa po'osebi. Ni mi žal, da sem se 
odločil za to delo, saj sem se v tem 
mesecu dni marsičesa naučil. Res 
pa je, da nas kar precej muči do
motožje. D o konca septembra 
imamo še veliko dela, saj mora
mo spraviti 20  tisoč kubičnih me
trov lesa. To bomo storili mi ali 
pa kateri drugi naši delavci.

JANKO PUNČUH

Na prostranih pašnikih Meni
ne planine se pasejo krave, konji 
in ovce.

Domačini iz Gornjega Grada, 
skupaj s prebivalci Zadrečke do
line so sezidali nasproti planin
skega doma na Menini planini 
kapelico, ki so jo  dali posvetiti sv. 
Antonu —  zaščitniku živali. To 
žegnanje je  bilo slovesno in praz
nično opravljeno s strani ljubljan
ske škofije 17. 6 . 1990.

Planinsko društvo Gornji Grad, 
ki upravlja dom na Menini plani
ni, se je  skrbno pripravilo na to 
praznovanje.

V svojem domu imamo 50 le
žišč (v osmih sobah po dve poste
lji, v drugih sobah pa je  po deset 
ležišč).

Dom je  redno oskrbovan, ob 
sobotah in nedeljah kuhinja nudi 
večjo izbiro ne predrage hrane. 
Kolikor se odločite za večdnevni 
počitek, so penzionske cene zares 
ugodne.

Na Menino planino vam ni 
treba pešačiti, ker se lahko pripe
ljete po široki gozdni cesti z dveh 
strani ali od Gornjega Grada od 
vasi Bočna ali skozi Tuhinj iz vasi 
Golica.

Naredili bomo kar največ, da 
bi obiskovalci bili zadovoljni in se 
prepričali o raju na Menini pla
nini.

OSKRBNICA M ARTA R.

Turistično društvo Rečica ob 
Savinji je  v letošnjem letu spre
menila naziv prireditve »VAŠKA 
OLIM PIJADA« v turistično pri
reditev »O D  LIPE D O  PRAN
GERJA«. Ime, ki ponazarja sim
bola v naši krajevni skupnosti.

Prireditev, katera se bo odvija
la v času od 29.6. do 1.7.1990, je 
dvanajsta po vrsti in z njo želimo 
kraj turistično obogatiti in ga pri
kazati slovenskemu prostoru v 
najlepši luči.

V ta namen bomo tudi letos 
priredili večer pod TRŠKO LI
PO, ki temelji na ohranjevanju 
slovenske ljudske pesmi in ohra
njevanju naše prelepe domače be
sede in pesmi.

Na prireditev smo povabili 
domačo folklorno skupino LIPA, 
kvartet M OTORČKI, ansambel 
D arka Atelška in nenazadnje 
nam vsem znani RIBNIŠKI 
OKTET s Tonetom Kozlevčar
jem. Skratka program, ki bo za
dovoljil vsakega gosta. Pred tem

Kaj bom o obiskali v začetku 
avgusta? Trideseti bal, vendar.

Trideseti Flosarski bal na Ljub
nem? Se razume! M enda nam 
spet pripravljajo zanimivo pri
reditev.

Pa že veš, kaj bo tako za
nimivo?

Šušlja se, da bo družabne igre 
na Savinji vodila sama Miša 
Molk; pa tudi sodnika, ki bo po 
starih trških pravilih ribe delil,

Spet je  izšel koledar prireditev 
za celjsko turistično območje. 
Tudi tokrat ga je izdala Celjska 
turistična zveza, uredil pa prof. 
Zoran Vudler. Tiskovina je  lične 
oblike, v sicer nekoliko bolj 
skromni grafični izvedbi, zato pa 
nič manj zanimiva. Zajema opis 
območja, muzeje, galerije, re
kreacijske centre, podatke o turi-

pa si gostje lahko ogledajo še ot
voritev gobarske razstave, kjer 
bodo predstavljene užitne in ne
užitne gobe naših gozdov, kakor 
tudi otvoritev razstave naših ro
jakov Janka Dolenca in dr. An
tona Dolenca.

Menimo, da bo celotno prire
ditev popestrilo tudi ocenjevanje 
za NAJ-savinjski želodec ter ta 
proizvod še bolj predstavilo v na
šem slovenskem prostoru.

Želimo poudariti, da bo prire
ditev v nedeljo ravno tako zani
miva in privlačna za gledalce, kot 
leto poprej, zato apeliramo na vse 
ljubitelje zabave, na vse, ki želijo 
svojo dušo napolniti s kvalitetno 
prireditvijo in notranjim mirom, 
da si dvanajsto turistično priredi
tev »OD LIPE D O  PRA NG ER
JA« ogledajo.

Prepričani smo, da iz Rečice ne 
bodo odšli nepošteni za lepe tre
nutke, trenutke, v katerih bo vsak 
posameznik našel košček zado
voljstva.

V. JE R A J

Turistična agencija
SAVINJA — TURIZEM 
Mozirje

prosi lastnike prenočitvenih kapacitet ali kakršnihkoli drugih 
zmogljivosti oz. zanimivosti v turističnem smislu, da le-te čim- 
prej javijo na agencijo, da bo ponudba za turiste pestrejša in da 
bomo skupaj uspešni. Javite se v Savinji v Mozirju, ali na telefon

■ 831-842 oz. 831-023.

Predjubilejnim flosarskim balom

Turistična obvestila 1990

Koledar večjih turističnih prireditev v občini M o
zirje v letu 1990

D A T U M K R A J NAZIV PR IR E D IT V E O R G A N IZ A T O R

2 . - 3 .6 .1 9 9 0 Golte Prvenstvo v jadralnem  
padalstvu

R TC Golte

2 5 . 6 , -  1 .7 .1 9 9 0 Rečica O d lipe do kam na T D  Rečica

26. 6. -  1. 7 .1 9 9 0 Logarska
dolina

O tvoritev planinske 
sezone v Logarski dol.

T D  Solčava

2. 7. 1990 Struge —  
Ljubno

Spust po Savinji R T C  Golte

18. 7 .1 9 9 0 Gornji Grad Čebelarski praznik T D  G ornji Grad

4. -  5. 8 .1 9 9 0 Ljubno Flosarski bal T D  L jubno

1 1 . - 1 2 .  8 .1 9 9 0 Luče Lučani se 
predstavljajo

T D  Luče

25. 9 .1 9 9 0 Mozirje 
M ozirska plan.

Pohod po Severjevi 
poti

P D  M ozirje

1 0 .1 1 .1 1 9 0 Golte M artinovanje RTC Golte
25. -  28. 12. 1990 Mozirje Prireditve ob 

Novem  letu
T D  M ozirje

menda že pospešeno iščejo. Nekaj 
se govori in namiguje tudi na leta
la pa zmaje in pse pa o vrenju in 
kuhanju ter »strašni« vročini; le 
kaj vse nas čaka ...

Prav veselim se že prve nedelje 
v avgustu, še bolj pa naslednjih 
Savinjskih Novic, kjer bo objav
ljen točen program, da bom videl, 
kaj je  v teh namigih resničnega.

Prav. Jubilejnega bala tudi jaz 
ne smem zgrešiti.

NAM IGOVALČEK

stičnih kmetijah, zdravilišča, go
stinstvo, cene in splošna obvestila.

Koledar prireditev je  potreben 
vsem, ki se kakorkoli ukvarjajo s 
turizmom. Pri tem so izdajatelji 
imeli na umu dejstvo, da sodobni 
turist ne želi prebiti ves čas svoje
ga počitnikovanja na enem mestu 
in da želi čimveč videti.

A. V.

Dolgo jih  s pogovorom nismo zadrževali, saj sejim  je  mudilo do
mov. Pred njimije bilo pet ali šest dni počitka, potem pa so odrini
li nazhj med podrta drevesa v Nemčiji Rajko Pintar

Prijazno vabilo oskrbnice 
z Menine



L etos dosežkov za  n ekaj desetletij
V krajevni skupnosti Gornji grad so le

tos lahko upravičeno srečni, zadovoljni in 
ponosni. Ponosni na dosežke, kakršnih že 
mnogo let ne pomnijo. Resje, da letos sla
vijo 850 let ustanovitve benediktinskega 
samostana, vsaj prva ohranjena listina 
priča o tem datumu, res pa je tudi, da vseh 
dosežkov niso načrtovali prav za ta vseka
kor pomemben dogodek. Niso načrtovali 
v tem smislu, da bi vse naloge opravili na 
hitro in napol, samo zaradi slavja in slo
vesnosti ob rezanju najrazličnejših trakov, 
zatem pa se soočali z znanimi problemi pri 
obnavljanju in vzdrževanju slabo oprav
ljenega dela.

Več ali manj naključje je, da so nekaj
letne akcije prav letos sklenjene in bodo z 
njimi na najlepši način obeležili visoko 
obletnico 'več kot bogate zgodovine kraja. 
Veličastna katedrala je obnovljena in jo 
bodo letos svečano blagoslovili, temeljito 
so obnovili prosvetni dom, ogromno so 
postorili lovci, pa lokostrelci, mladina in 
športniki, na Menini planini bo kmalu do
grajena kapelica, planinci so obnovili dom 
na Menini, ki ne bo le zatočišče in mesto 
za oddih planincem in drugim, pač pa v

novi preobleki ponuja še druge možnosti, 
kot so družinski vikendi, počitnice in še bi 
lahko naštevali, dom pa je oskrbovan že 
od 12. maja, pozabiti pa med drugim ne 
smemo na enega največjih povojnih do
sežkov na področju izgradnje in posodo
bitve cest. Nekaj več besed danes torej 
namenjamo prav slednji pridobitvi, sicer 
pa vesti o najrazličnejših prireditvah, ot
voritvah in drugih kulturnih in športnih 
dogodkih iz Gornjega grada v letošnjem 
poletju in jeseni gotovo ne bo manjkalo.

Akcija, kiji sami pravijo, daje največja 
v povojni zgodovini in pogojena z lastnimi 
sredstvi in delom, je gotovo posodobitev 
dveh velikih cestnih odsekov. Želje in na
črti segajo najmanj dvanajst let nazaj in so 
torej »preživeli« tri obdobja občinskega 
samoprispevka, načrti seveda. Za delo so 
poprijeli poldrugo leto nazaj. V začetku so 
se odločili za cesto v Kanolščici, ob tej želji 
pa so se zganili tudi ljudje ob cesti v Ro- 
gačkem grabnu, ki so bili glede na zaosta
nek pripravljeni delati in prispevati več. V 
krajevni skupnosti so zaradi tega strnili že
lje in moči, imenovali gradbeni odbor za 
celotno akcijo, pa še pododbora za oba

odseka. Za vnaprej so vedeli, da bo težko, 
uspeli pa so. Prva naloga so bili nujni pro
jekti, druga pa pridno delo.

Dogovor je dogovor in uresničili so ga. 
Posebna zasluga gre TOK-u in GG-ju iz 
Gornjega grada, ki sta opravila dela pri 
spodnjem ustroju ob pomoči prebivalcev s 
prostovoljnim ročnim in traktorskim de
lom. Naj ne bo odveč, če omenimo goz- 
daije, ki so največ pripomogli. To so Jože 
Poznič, Anton Bitenc in predvsem Jože 
Kralj. Krajevna skupnost je sodelovala z 
enoletnimi sredstvi iz samoprispevka, 
ostalo ob vseh delovnih urah kmetje z le
som in denaijem, pa tudi gornjegrajska 
osemletka z večkratnim delom učencev 
dveh razredov. Skupno so opravili preko
5.000 ur, vrednost vsega pa presega 4 mili
jone dinaijev, lažje razumljivo 4.000 ne
kdanjih milijard. Oba odseka skupaj pre
segata 4.500 metrov, cesta je široka 3 
metre, k temu moramo prišteti še po pol 
metra bankin na vsaki strani, kar je pogoj 
za pridobitev sredstev za vzdrževanje iz
ven možnosti krajevne skupnosti. Ljudje 
ob obeh cestah so si poleg tega sami uredili 
še dovoze in priključke, ob tem pa sodelo

Gradbeni odbor seje obnašal tudi nekoli
ko tržno, kar se tiče izvajalca del. Niso 
upoštevali nobenih doslej domnevnih 
monopolov in so tako izbrali najugodnej
šega ponudnika, to pa je bilo cestno po
djetje Ljubljana—Črnuče.

Velikega uspeha ne nameravajo obešati 
na preveliki zvon, mnogo večjim pomeni 
spoznanje, da so uresničili več kot po
membno in potrebno delo. Pri vodenju 
del so si najbolj prizadevali predsedniki; 
skupnega gradbenega odbora Jakob Fi
lač, pododborov pa za Kanolščico Franc 
Bezovšek in za Rogački graben Matija 
Završnik, da predsednika sveta krajevne 
skupnosti Ivana_ Pustoslemška ne ome
njamo posebej. Se manj seveda krajanov 
in kmetov, od katerih so nekateri prispe
vali tudi po 80 kubičnih metrov lesa, o 
ročnih in strojnih udarniških delovnih 
urah pa tudi ni treba zgubljati besed. 
Uspehov torej več kot si jih v teh časih 
lahko želiš, kaj šele pričakuješ, zato v 
Gornjem gradu upravičeno upajo, da bo 
občinska skupščina spremenila ustaljen
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BLAGOVNICA MOZIRJE

SREDA, 20. junij:

D an  L JU B L JA N SK IH  M L E K A R N
PETEK, 22. junij:

D A N M E R X A  — BLAG O VN E G A  CENTRA  
Celje

SOBOTA, 23. junij:

D A N  SAVINJE

OB 11. URI

MODNA REVIJA
Sodelujejo: LABOD Novo mesto, TRIGLAV Kranj, TOPER Celje 

in drugi

NAGRADNA IGRA — ŽREBANJE NAGRAD

Od 10.30 do 12. ure DEGUSTACIJA proizvodov: 
FRUCTAL — ALKO Ajdovščina 

ROGAŠKA SLATINA 
YURIJ Šentjur pri Celju

SAVINJA MOJA TRGOVINA 
KUPUJEM V S  A VINJI

Pevke navdušile v ZRN
Pozna kdo mesto Weisskirchen v ZR 

Nemčiji? Le redki izbranci, saj ga niti na 
zemljevidu ni. Gre namreč za novo mesto 
v neposredni bližini Frankfurta, kije pred 
nedavnim nastalo z združitvijo petih nase
lij in visi; šteje pa kakšnih 10.000 prebi
valcev. Pa vendar o njem velja spregovori
ti. Na tem področju so letos slavili 
110-letnico pevskega združenja, ki zdru
žuje več zborov, obletnico pa so proslavili 
enkratno. O vsem tem pišemo zato, ker so 
se tam še posebej izkazale članice nazar- 
skega pevskega zbora in člani folklorne 
skupine Oljka iz Šmartnega ob Paki. Ob 
enkratnem nastopu profesionalnega zbora 
ameriških marincev, za katerega so se or
ganizatori borili polna tri leta, so bili na
mreč oboji druga največja privlačnost šti
ridnevnega praznovanja.

Kako je prišlo do tega gostovanja v tu
jini, prvega za nazarske pevke sploh? Pred 
dvema letoma so nastopale na neki prire
ditvi v nazarski lesni industriji, na kateri so 
jih poslušali tudi Glinovi poslovni partner
ji iz ZR Nemčije. Eden med njimi je bil iz 
omenjenega mesta, sicer velik ljubitelj pet
ja in navdušile so ga. Še po dveh letih seje 
spomnil nanje in jih povabil na slavje ob 
visoki obletnici. Malo so oklevale, saj 
kakšno leto dni niso vadile, nato pa so se 
odločile in v mesecu dni trdega dela pod 
vodstvom Tadeje Cigale naštudirale nov 
program. Slovenskim pesmim so namreč 
dodale še pesmi nekaterih drugih držav in 
niso storile napake. Oklevale so-tudi zara
di oblek. Denarja ni nikjer, zato so same 
kupile blago in jih sešile. Očitno so tudi

dobre šivilje, saj so bile deležne lepih po
hval za videz, ne le za ubrano petje.

Ob tem so se zavedale, da s samo pes
mijo predstavitev ne bo prava, zato so k 
sodelovanju pritegnile še člane šmarske 
foklome skupine Oljka. Ta odločitev je bi
la vsestranski zadetek v polno. Šmarčani 
so že vajeni podobnih gostovanj in so 
pevke rešili prenekatere zadrege, bolj po
membno pa je, da so se odlično ujeli, po
samič ali skupno navdušili s pesmijo in 
plesom, z oblačili in nošnjami, ob vsakem 
nastopu, bolje rečeno po njem, pa poskr
beli za enkratno in sproščeno vzdušje s 
pesmijo, polko in valčki za vse obiskoval
ce v ogromnem šotoru, kije praktično ves 
dan in noč nudil najrazličnejše prireditve 
in nastope. Ko smo že pri sproščenosti po
vejmo še to, da so bili oboji prav presene
čeni nad sproščeno organizacijo štirid
nevne proslave, saj so pričakovali znano 
nemško natančnost, red in strogost, pa od 
tega ni bilo nič. Vse je sicer redno poteka
lo, vendar brez vsake »prisile«, gledanja 
na uro in podobno. Gotovo je tudi to pri
pomoglo k temu, da so nastopali sprošče
no, pokazali vse, kar znajo, in res navduši
li. Deležni so bili izredne pozornosti in 
gostoljubja. Ničkoliko je prijetnih dogo
divščin in srečanj, ki jim bodo ostali v le
pem spominu, ob tem pa so vsaj pevke že 
pozabile na naporne vaje, šivanje oblek in 
podobno. Ta doživetja so prava nagrada 
za vse. Pa še nekaj. Pevke in folkloristi so 
se po vsem tem dogovorili, da bodo še na
prej sodelovali.

V letu 1990 poteka 850 let ustanovitve benediktinskega samotana v Gornjem gradu. Tej 
pomembni obletnici pa se pridružujejo še druge:

— 110-letnica kulturnega delovanja,
— 100-letnica ustanovitve pevskega društva,
— 100-letnica prihoda nadučitelja in velikega planinca Frana Kocbeka v Gornji grad 

in 60-letnica njegove smrti,
— 35-letnica podjetja »SMREKA«
V ta namen smo pripravili več kulturnih prireditev in delovnih dosežkov, med kateri

mi je vredno poudariti obnovo katedrale in kulturne dvorane, dokončanje del pri asfalti
ranju cestnih odsekov v Kanolščici in Rogačkem gTabnu, postavitev kapelice na Menini 
ter povečanje in posodobitev športnega igrišča.

Program prireditev se bo razvrstil od maja do oktobra takole:
MAJ — lokostrelsko tekmovanje

— likovna kolonija učencev osnovnih šol občine Moziije
JUNIJ — otvoritev asfaltiranih cest v Lenartu

— otvoritev in blagoslovitev kapelice na Menini
JULIJ — koncert pevskega zbora rojakov iz Amerike

— razstava zgodovinskih eksponatov
— osrednje praznovanje obletnic ob priliki čebelarskega praznika 

AVGUST — spominska prireditev ob obletnici Kocbekove smrti pri OŠ
— blagoslovitev obnovljene katedrale
— delovno in družabno srečanje lovskih družin
— pohod na Triglav

SEPTEMBER — Kocbekov tek na Menino
— osrednja prireditev ob občinskem prazniku 

OKTOBER — praznovanje 1 KMetnice prosvetnega društva s kulturnim
programom

vali pri delih na vsakem metru gradnje ce
ste. To se nanaša na nadzor, saj (kot je že 
bilo zapisano) ceste niso gradili za praz
nik, temveč zase in za daljše obdobje.

vrstni red praznovanja občinskega praz
nika in bo letos ta čast izjemoma in zaslu
ženo pripadla prav njim.

J. P.

S harmoniko skozi življenje
V zaselku Poljane, visoko nad Rečico je 

kmetija Krone. Tam smo naleteli na zelo 
zanimivega človeka, dolgoletnega gospo- 
daija Jožeta Podbrežnika. Prijazno se je 
pogovaijal z nami in nam povedal marsi
kaj iz nekdanjega življenja na hribovskih 
kmetijah.

Danes, 85 let star, še vedno rad seže po 
harmoniki, ki gaje vse življenje spremlja
la. Jože se je sem na Poljane priženil leta 
1939. Doma pa je priJStenšaku z Mrzlega 
vrha nad Ljubnim. Že kot otrok je rad

JO Ž E  P O D B R E Ž M K

igral na harmoniko, igranja pa se je kar 
sam naučil, saj je doma to bila nekako na
vada. Tudi tam, kjer je odraščal, so bile 
strmine in delo nič kaj lahko. Pa se spomi
nja, da so že kot otroci, po doma opravlje
nem delu, iskali kak dinar še kje drujgje. 
Domaje bilo pač težko za denar in pride
lali so ga v »tavrhu«. Pa še nekaj je pove
dal Jože, nikoli se ni učil pisanja, saj je bilo 
tiste čase v šolo predaleč, pozneje pa ni bi
lo več časa za uk.

Življenje na hribovskih kmetijah je ne
koč imelo svoje posebnosti, saj so te bile 
odrezane od središč, ljudje so se med seboj 
povezovali v dobrem in slabem, ob tem pa 
so gojili razne oblike družabnosti, ki so 
predstavljale edino veselje za mlade. Po
skrbeli so za jajčnice, čajanke, nedeljska 
srečanja v hišah, kjer so bili godci, ob pu
stu so hiteli od hiše do hiše, da bi kaj izpro
sili za skupno veselje mladeži. Značilno za 
tiste čase pa je bilo dejstvo, da so kljub 
težkemu delu in pomanjkanju denaija 
mladi bili veseli in zadovoljni, pravi Jože 
in se pri tem zazre v daljavo, kot da bi ho
tel vso svojo mladost v spominu podoži
veti.

Kaj vse je na harmoniko igral, smo 
vprašali in odgovor je bil kar pri roki — 
»veseljaške in pobožne viže«. Jože še da
nes rad zapoje in je tudi nam zapel nekaj 
starih pesmi, ki so sedaj že najbrž poza
bljene. Petja gaje naučila mati, ki je ob de
lu vedno prepevala, tako seje mali Jože 
naučil marsikatere pesmi, le žal jih je 
mnogo že pozabil. No, leta so tu! Pa ven
dar, eno nam je zapel, tisto, ki jo je slišal 
od matere.

Takole smo jo zapisali:

Marija je po polju šla, Dekletom jih je  talala,
je drobne rožce brala, tako jim naročila,
krancelne je spletala, če boste čistega srca,
je bila prav vesela. pa bom za vas prosila.

Pesem se potem nadaljuje tako, da namenja Marija te besede še fantom, možem, že
nam itd.

Na Ljubnem je v njegovi mladosti živel slepi fant Krilezov, ki je pel tole pesem:
Petelinček lepo poje Z seboj bo povabila
od veselja nebeškega. vse te ledig fantiče,
Ko bo jutri velika maša, gor za Ion jim bo delila
bo Marija v nebesa šla. lepe bele pušeljce.

Tudi ta pesem se ponavlja za dekleta, može in žene.
Ene pesmi, ki si jo je sam »izmislil« se je Jože vendarle spomnil, takole se glasi:

Ptičica zaprta bla, 
v hišici zeleni, 
sem in tja je skakala, 
sile ji ni blo nobene.

Jastreb jo  popade 
jo davi in mori 
jo  s krempljami zabada 
le zakaj si iz hiše šla...

Jože Podbrežnik je slovel kot izredno 
marljiv človek. Vsega seje lotil, da bi kaj 
dodatno prislužil na strmi kmetiji. Tako je 
delal požare, spletal vrvi iz doma pridela
nega prediva, izdeloval je škafe, grablje, 
korpe, slamence, skodle, tkal naramnice iz 
lanu in še čebelaril. Da je bil napreden, je 
mogoče trditi tudi zaradi tega, ker je po
stavil lastno elektrarno za domače potrebe.

Ko človek opazuje moža kot je Jože

Podbrežnik, se mu nehote utrne misel o 
neverjetni dobroti, ki jo izžareva med po
govorom. Toliko trpljenja je najbrže pre
magoval z izredno notranjo voljo in ple
menitostjo hribovskega človeka, ki nikoli 
ne pomisli, ko gre za pomoč svojemu bliž
njemu. Ob stisku roke smo mu zaželeli še 
zdravja in dolga leta ob harmoniki v tihih 
trenutkih.

A. VIDEČNIK

N a  M o z irsk i p la n in ije  b ilo  tu d i letos veliko tekm ovan je  v ja d ra ln em  p a 
dalstvu . H ra b ri p a d a lc i so  tek m o va li  v sk a k a n ju  v cilj. Večini j e  to  tu d i 
uspelo.

Vsem p a  seveda  to  n i uspelo. P ada lec  n a  s lik i j e  n a  p r im er p r is ta l k a r  na  
drevesu, ker j e  b il cilj zaseden  z  dru gim i tekm ovalci.

Če p ris ta n eš  v cilju a li n a  drevesu  —- p o  sk o k u  j e  treba p a d a lo  zložiti.

Kdor poje, nima slabih misli
(Ob letošnji občinski reviji pevskih zborov)

V današnji poplavi glasbenega ropota, 
vpitja in neartikuliranega kričanja v mi
krofone je pravi balzam za naše uho umir
jena, ubrana vččglasna zborovska pesem, 
ki smo jo imeli priliko poslušati tudi na le
tošnji občinski pevski reviji, kije bila 19. 
maja t.l. v Mozitju. Ta tradicionalna 
občinska pevska prireditev, ki se letos po
naša že z 20-letnim jubilejem, je ponovno 
pokazala, da je za to višjo obliko petja 
med našim ljudstvom še vedno veliko za
nimanje, saj je poleg nastopajočih pevcev 
napolnilo mozirsko dvorano kar rekordno 
število poslušalcev.

Na odru se je pred poslušalci zvrstilo 
osem pevskih zborov: štirje moški (Luče, 
Ljubno, Bočna in Moziije), dva mešana 
(Mozirje — zbor PD in upokojenci), žen
ski iz Bočne in dekliški iz Rečice ob Savi
nji. Za konec je zapel še fantovski kvartet, 
katerega glasovi bi bili gotovo dobrodošli 
v kateremkoli zboru. Vsi zbori so pokazali 
dostojno znanje in prizadevanje, prikazati 
pesmi čim bolj občuteno in vsebinsko do
živeto, od nežnega pianisima do tempe
ramentnega forte, brez nekontroliranega 
kričanja. Videnje bil napredek v kvaliteti 
petja, kar je gotovo rezultat prizadevnega 
učenja pevcev ter spretnega vodstva zbo
rovodij, med katerimi smo lahko pozdra
vili kar dva debitanta in to Romano Boži
čevo iz Bočne, ki je prvič uspešno 
nastopala s tamkajšnjim moškim zborom, 
ter Antona Acmana mlajšega, ki je pri
pravil in vodil mešani pevski zbor iz Mo
zirja. Izgledi so torej, da bomo v občini le 
nekako uspeli omiliti krizno obdobje po
manjkanja zborovodij, za kar ima gotovo

svoje zasluge tudi glasbena šola.
Prijeten je bil že sam pogled na pevske 

skupine, ki kažejo v malem to, kakšno naj 
bi bilo sožitje, tovarištvo in prijateljstvo v 
naši družbi. Na pevskem taboru v Šentvi
du pri Stični smo lansko leto čuli sledečo 
misel: »... Pevsko tovarištvo je nekaj čisto 
posebnega. Zaleze se vate, da še slutiš ne. 
Toda ko boš po dolgih letih spet srečal so- 
pevca, ti bo čudno blizu, domač in drag...« 
Tudi mi smo ob gledanju nastopajočih, ob 
njihovih vedrih obrazih in usklajenem za
vzemanju za soraz-meije glasov dobili 
občutek, daje pevski zbor res šola tovariš
tva in kovnica pravega prijateljstva, kjer ni 
mesta za samoljubje in egoizem.

Zaključimo lahko, da je bila revija za 
vse ljubitelje petja prijetno doživetje. To 
so potrjevali poslušalci, ki so se z aplav
zom in pozneje še z besedo zahvaljevali za 
lepo petje. To zlasti tisti, ki vedo, da je za 
uglašenost zbora potrebno poleg priroje
nega glasbenega talenta tudi mnogo trde
ga učenja in dobre volje, potrpežljivosti in 
discipliniranega dela pevcev. Zato zasluži
jo zborovski pevci res pohvalo in prizna
nje za napore in žrtvovan prosti čas, ki ga 
posvečajo zboru in petju. S tem kažejo 
svojo nesebičnost, pripravljenost in voljo, 
brez strankarskih prepirov delati za skup
ni uspeh zbora in s tem za bogatitev glas
bene kulture našega slovenskega naroda.

Res: Kdor poje, nima slabih misli! Pod
pirajmo to plemenito zvrst naše kulture! 
Naj nas pesem utrjuje v svoji dobri misli, 
naj druge prepričuje o njeni iskrenosti!

-cm-



Republika Slovenija
SKUPŠČINA OBČINE M O Z IR JE
(Odbor za spremljanje uresničevanja 
politike in odločitev ter dajanje 
mnenj in predlogov na področju 
stanovanjskega gospodarstva)

Na podlagi 11. člena Pravilnika o pogojih in merilih za pridobitev poso
jil iz združenih sredstev vzajemnosti v občini Mozirje in na podlagi let
nega plana 1990 za stanovanjsko gospodarstvo v občini Mozirje, se 
razpisuje

NATEČAJ
za posojila iz združenih sredstev vzajemnosti oz. solidarnosti v 
znesku 400.000,00 din za naslednje namene:
1. Posojila delavcem za nakup in gradnjo stanovanj in stano

vanjskih hiš v zasebni lasti;
2. Posojila za prenovo stanovanj in stanovanjskih hiš v družbe

ni ali zasebni lasti pod pogojem, da se z njimi poveča stano
vanjska površina ali število stanovanjskih prostorov ali upo
rabi kvalitetnejša izvedba toplotnih izolacij oz. racionalnejši 
način ogrevanja.

Posojilo lahko dobijo:
— Delavci, ki združujejo delo v podjetjih in DS, ki združujejo sredstva 

solidarnosti v občini Mozirje;
— Delovni ljudje, ki samostojno opravljajo dejavnost z osebnim de

lom s sredstvi v lasti občanov in pri njih zaposleni delavci, ki združu
jejo stanovanjska sredstva solidarnosti v občini Mozirje.

Na natečaj lahko kandidirajo interesenti, ki izpolnjujejo pogoje »Pra
vilnika o pogojih in merilih za pridobitev posojil iz združenih sredstev 
vzajemnosti v občini Mozirje«, in ki predložijo:
— vlogo z opisom stanovanjskih razmer in namen porabe posojila;
— dokazilo o namenskem varčevanju pri banki oz. o vezavi lastnih 

sredstev za pridobitev stanovanjskega posojila;
— kupoprodajno pogodbo, če kupujejo stanovanje;
— gradbeno dovoljenje, če gradijo ali prenavljajo stanovanjsko hišo z 

veljavnim predračunom projektanta oz. izvajalca ali nadzornega 
organa za adaptacijo;

— izjavo o vsoti že pridobljenih bančnih in drugih kreditov za stano
vanjski namen;

— podatke o zaposlitvi in dohodku interesentov v preteklem letu;
— podatke o skupnih dohodkih članov družine v preteklem letu (potr

dilo o premoženjskem stanju);
— zemljiškoknjižni izpisek.

Natečaj za posojila traja do vključno 20. 7. 1990. Prijave na natečaj, 
prispele po tem datumu, ne bodo upoštevane. Vloge za priglasitev na 
natečaj prejema LB — Temeljna banka Velenje—Ekspozitura Mozir

je , kjer lahko udeleženci dobjjo vsa pojasnila v zvezi z natečajem. 
Komisija za stanovanjska vprašanja solidarnosti bo obravnavala vloge, 
udeleženci natečaja bodo po zaključku natečaja, skladno s toriamen- 
skim pravilnikom, s sklepom Obveščeni o dodelitvi posojila.
Ugovore na navedene sklepe bo reševal Odbor za spremljanje uresni
čevanja politike in odločitev ter dajanje mnenj in predlogov na področ
ju stanovanjskega gospodarstva v občini Mozirje.

KRAJEVNA SKUPNOST  
NAZARJE

ü v K i o  » s i r r a h w o v :  1

Krajevna skupnost Nazarje honorarno zaposli
č i s t i l k o

v Delavskem domu Nazaije.

Delo je za nedoločen čas, v poštev pa pridejo kandidatke z ob
močij KS Nazaije, Mozitje ali Rečica ob Savinji.
Vse informacije lahko dobite na krajevni skupnosti Nazaije 
osebno ali po telefonu 831-988.«

B L A G O V N I C A  L J U B N O

Mercator — ZKZ Mozirje

V juniju in juliju nudimo izredno ugoden nakup individualnih 
satelitskih anten ELRAD. Cena samo 9.400 din. Možnost 
obročnega odplačevanja. Dobava takoj. Zagotovljena montaža 
in servis. Informacije dobite v Blagovnici Ljubno ali po telefonu 
840-020.

B a z a r

T U R I S T I Č N A  P R O D A J A L N A

SUPIN — LUČE 87
telefon: (063) 844-054

Cenjene bralke in bralce obveščamo, da bomo s 15. junijem 
1990 pričeli v sodelovanju s Tmističnim društvom Luče aktivno 
delovati na področju organizacije turistične ponudbe v smislu:

—  organizacije izletov, pohodov v Savinjske Alpe z vodiči
— ogledov znamenitosti po dolini
—  organizacije prenočišč v Lučah in prelepem okolju
—  organizacije družabnih večerov
—  organizacije športnih prireditev
— ribolova v Savinji

Se posebej vabimo domačine, ki želijo informacije o:
—  enodnevnih oddihih v toplicah
—  potovaju v tujino po nakupih
—  letovanju na moiju.

Se priporočamo!

E L E K T R O U S L U G E

Bitenc Boris 
Sp. Rečica 2 a

Strokovno in po konkurenčnih cenah popravljam vse vrste alternator- 
jev, zaganjačev in elektroinstalacij na vozilih ter stanovanjskih 
zgradbah.
Poslovni čas od 7. — 15. ure, v popoldanskem času pa opravljam uslu
ge tudi zunaj delavnice.

Se priporočam!

DRUŠTVO UPOKOJENCEV

L J U B N O
obvešča člane, da v mesecu juliju organizira izlet, in to v

A V S T R I J O
Rok prijave je do 8. julija.
Prijave prejemajo:
1. Štiglic Ana, Juvanje 6
2. Bezovšek Rafael, Radmirje 44
3. Marovt Franjo, Ljubno 78

P O Z I V  K R V O D A J A L C E M

Vse zdrave občane vabimo na redno krvodajalsko akcijo, ki bo v 
naši občini dne 21. junija 1990 od 7. do 15. ure v Osnovni šoli 
Nazaije in dne 22. junija 1990 od 7. do 14. ure v Osnovni šoli 
Ljubno ob Savinji.

Darovanje krvi je  ena izmed najhumanejših akcij. Vsak krvoda
jalec rešuje življenja.
Postanite krvodajalec tudi vi.

OBČINSKI ODBOR 
RDEČEGA KRIŽA 

M O ZIRJE

Osnovna šola
Fran Kocbek Gornji grad

razpisuje dve prosti delovni mesti
SNAŽILKE

—  za centralno šolo Gornji grad 1 mesto,
—  za podružnico Šmartno ob Dreti 1 mesto.

Nastop dela 1. septembra 1990.
Pogoj: končana osnovna šola.
Poskusno delo dva meseca.

Kandidati naj vložijo prošnje v 15 dneh po izidu Savinjskih novic.

M E R X  S A V I N J A

PODJETJE TRGOVINE, TURIZMA IN PROIZVODNJE, p.o.
- n o v i ?  ■

Komisija za delovna razmeija

M E R X  » S A V I N J A «  M o z i i j e

objavlja prosta dela in naloge

P R O D A J A L E C  L

— Na bencinski črpalki v Nazarjih

Poleg splošnih pogojev, določenih z zakonom, mora kandidat-ka iz
polnjevati še naslednje pogoje:

— IV. izobrazbena stopnja trgovske smeri — prodajalec
— strokovni izpit za prodajalca
— izpit iz varstva pri delu in požarne varnosti

Delo bomo sklenili za nedoločen čas, s polnim delovnim časom. 
Pisne prijave s priloženimi dokazili o izpolnjevanju objavljenih pogojev 
pošljite na naslov:
MERX »SAVINJA« p.o. Mozirje, Na trgu 14, MOZIRJE 63330, v 
roku 8 dni po objavi.
O rezultatih izbire bomo kandidate obvestili v 15 dneh po opravljeni 
izbiri.

POGREBNE STORITVE
Hitro in solidno že dalj časa opravljamo kompletne storitve s področja 
pogrebne dejavnosti, in sicer:
— dobava kompletne pogrebne opreme (krste, križi, žare)
— postavitev mrtvaškega odra na domu
— vse vrste prevozov, vključno prevozi na upepelitev v Ljubljano
— dobava in montaža betonskih žarnih niš s prevleko za primer žarne

ga pokopa
— ureditev kompletne dokumentacije v primeru smrti
Vse vrste krst se nahajajo v mrliški vežici Moziije, kijih lahko izda Flor
jane Frane, cesta na Vrhe 28, Mozirje, tel. 831-617.

Delamo non-stop, če nas potrebujete, pokličite telefonsko številko 721- 
667 ali 721-395.

STEBLOVNIK IVAN, Parižlje 11/c, 63314 BRASLOVČE

T U R I S T I Č N O  D R U Š T V O  

R E Č I C A  O B  S A V I N J I

VABI NA
12. TURISTIČNO PRIREDITEV 
»OD LIPE DO PRANGERJA«
KI SE BO ODVIJALA V ČASU O D  29. 6 . —  1. 7. 1990

PETEK, 29. 6.1990:
— ob 19.00 uri otvoritev gobarske razstave pod trško lipo
— ob 20.00 uri otvoritev slikarske in kiparske razstave bratov Dolenc 

v OŠ Rečica
— ob 21.00 uri pod trško lipo 

SOBOTA, 30. 6 . 1990:
— ob 10.00 uri pričetek športnih tekmovanj na igrišču ŠD 

MLADOST
— ob 14.00 uri ocenjevanje za naj-savinjski želodec v gostilni Štiglic 

— Cujež

NEDELJA, 1. 7. 1990:
— ob 15.00 uri sprejem tekmovalcev in pričetek iger med zaselki KS
— ob 17.00 uri razglasitev rezultatov in razglasitev najboljših savinjskih 

želodcev
— ob 18.00 uri veselo rajanje ob zvokih ansambla VESELI ZASAVCI

PRIDITE, UDELEŽITE SE PRIREDITVE IN SI POPESTRITE 
POLETNE DNI!

VABI ORGANIZACIJSKI ODBOR

Z A H V A L A
ob boleči izgubi drage žene in mame

Lucije Stenšak
Iskrena hvala sorodnikom, prijateljem in znancem za podaijeno 
cvetje in izraze sožalja. Posebna zahvala sosedom za nesebično 
pomoč ob težkih trenutkih žalosti. Hvala tudi gospodu župniku 
za opravljen obred in Rafku Krznaiju za lep govor. Lepa hvala 

organistu in pevskemu zboru iz Nove Štifte.

Žalujoči:
mož Franc, hčerka Mija in sin Tone z družinama ter ostalo  

sorodstvo

REPUBLIKA SLOVENIJA
SKUPŠČINA OBČINE MOZIRJE
(Komisija za stanovanjska vprašanja 
delavcev v zasebnem sektorju)

Na podlagi 8. člena Pravilnika o pogojih in merilih za reševanje stano
vanjskih vprašanj delavcev, zaposlenih v zasebnem esktoiju, ‘se 
razpisuje

N A T E Č A J

za dodelitev družbenega stanovanja v novozgrajenem stanovanjskem 
bloku v Rečici ob Savinji, namenjenega za potrebe delavcev v zaseb
nem sektorju.

Za dodelitev enosobnega stanovanja, velikosti 37,70 m2 se lahko javijo 
delavci, zaposleni pri samostojnih obrtnikih, in samostojni obrtniki, ki 
izpolnjujejo pogoje »pravilnika o pogojih in merilih za reševanje stano
vanjskih vprašanj delavcev, zaposlenih v zasebnem sektorju«.
Prosilci, ki želijo pridobiti stanovanjsko pravico za navedeno družbeno 
stanovanje, morajo vložiti vlogo s potrebnimi potrdili (dokazili) na na
slov: SKUPŠČINA OBČINE MOZIRJE — Sekretariat za urejanje 
prostora in varstvo okolja — Komisiji za stanovanjska vprašanja de
lavcev v zasebnem sektorju. . ',r '

Na natečaj morajo interesenti predložiti: ' X' ,
— vlogo z opisom bivalnih razmer;
— potrdilo o osebnem dohodku vseh članov družine ‘j »•

(skupnega gospodinjstva) za leto 1989; „> , ■'
— potrdilo o premoženjskem stanju in številu družinskih članov; -
— potrdilo, od kdaj interesent živi na območju občine Mozirje in~od

kdaj je zaposlen v zasebnem sektorju. - j

Natečaj za pridobitev stanovanja traja do vključno 15. 7. 1990. X 
Vloge za priglasitev na natečaj, ki bodo prispele po tem roku, ne bodo - 
upoštevane.
Vsa podrobnejša navodila o natečaju lahko interesenti dobijo v stro
kovni službi Združenja obrtnikov Mozirje ali strokovni službi za stano
vanjsko gospodarstvo v Sekretariatu za varstvo okolja in urejanje pro- , 
štora občine Mozirje. f  «

_______
U "Ur.

D R U Š T V O  U P O K O J E N C E V  

M O Z I R J E

Društvo upokojencev Mozirje razpisuje oddajo gostinskih pro
storov »POD VRHOM« v koriščenje za dobo treh do petih let. 
Poleg prostorov oddam o v najem tudi vsa osnovna sredstva 
—  kuhinjsko in gostinsko opremo.
Izbran bo najugodnejši ponudnik. Zaželjeni so zasebni, podjetni 
in poslovno resni interesenti.
Prostori z opremo bodo na voljo po poteku sedanje pogodbe, to 
je  s 1. januarjem 1991.
Resni interesenti dobijo informacije v pisarni Društva upoko
jencev v Mozirju, Savinjska cesta 16, vsak ponedeljek od 10. do 
12. ure.
Razpis velja do 31. avgusta 1990. Prijave pošljite ali oddajte 
Društvu upokojencev Moziije do 31. avgusta 1990.

T U R I S T I Č N O  D R U Š T V O  

R E Č I C A  O B  S A V I N J I

RAZPISUJE JAVNI NATEČAJ ZA OCENJEVANJE ZA 
NAJ-SA VINJSKI ŽELODEC

ki bo v soboto, 30. 6.1990, ob 14.00 uri v gostilni Štiglic-Čujež, 
Rečica ob Savinji

Javni natečaj se razpisuje za vse izdelovalce oziroma imetnike dobrega 
savinjskega želodca, ki lahko svojevdobrote in ponos savinjske doline 
prineso na ocenjevanje v gostilno Štiglic-Čujež na Rečici, dne 30,6. 
1990 do 14.00 ure.
Ocenjevanje bo vršila izbrana komisija strokovnjakov za mesne 
proizvode.
Vsak, ki bo želodec prinesel do razpisanega roka na ocenitev, se bo uvr
stil s svojim proizvodom v konkurenco pod določeno šifro, tako daje 
na sami ocenitvi komisiji imetnik neznan in so morebitne nepravilnosti 
pri izbiri izključene. Prijavljenec prinese po en izdelek na ocenitev, kjer 
ga bo komisija pokušala in ocenila. Porabilo se bo cca 15 dkg proizvo- 
da, medtem ko se bo preostanek po tekmovanju vrnil imetnikom, če pa 
le-ti želijo proizvod pustiti organizatorju, pa je to dobrodošlo.
V nedeljo, L 7. 1990, pa bo na prireditvenem prostoru na Rečici po 
končanem tekmovanju razglasitev rezultatov.
Tako bomo dobili imetnika NAJ-savinjskega želodca. Prvi trije bodo 
javno razglašeni in bogato nagrajeni s praktičnimi nagradami. 
Turistično društvo Rečica ob Savinji vabi vse krajane Zg. Savinjske do
line, da se na ocenitvi s proizvodom poizkusijo, morda boste ravno vi 
tisti, ki posredujete najboljši, najlepši in najslajši NAJ-savinjski želodec. 
Vabi organizacijski odbor 12. turistične prireditve, »OD LIPE DO 
PRANGERJA«.

PRODAM
Motorno žago TOMOS 650, malo rabljeno, ugodno prodam. Tel. 

831-360.



PISMA BRALCEV

K riži in težave z  mozirsko obvoznico
V članku Križi in težave o mozirski obvoznici je bilo rečeno, da je precej različnih 

govoric o izgradnji in zastoju okrog mozirske obvoznice. V nadaljevanju ste lepo obraz
ložili stanje in sem s člankom skoraj v celoti zadovoljen, moti me le to in to že dalj časa, da 
ta spisek »SKUPINA OBČANOV«, veijetno »zavednih« Moziijanov, ni poimensko ob
javljen (upam, da ni predolg). Ne trdim, da imam pravico to izvedeti iz časopisa, vem pa, 
da bi to zanimalo večino občanov, ki smo zainteresirani za čimprejšnje dokončanje tako 
potrebne obvoznice.

Marko Dolšak 
Moziije

PRIPIS UREDNIŠTVA: Tudi v uredništvu smo se kar precej trudili, da bi se dokopali 
do kakršnegakoli uradnega dokumenta, iz katerega bi bilo jasno, kdo so ta »SKUPINA 
OBČANOV«. Ker zelo vejetno tak dokument sploh ne obstaja, je veijetnost, da bi ugo
tovili indentiteto piscev, zelo majhna. Zato na željo kar velikega števila ljudi, ki so se po 
objavi članka oglasili v uredništvu, prosimo člane SKUPINE OBČANOV, da se pred
stavijo tistim Moziijanom, ki so za čim hitrejšo izgradnjo mozirske obvoznice in ki svoje 
identitete ne skrivajo.

Bodo potrebne žrtve?
Vljudno vabim lastnika svetlo modrega golfa, kije v soboto, 2. junija, ob pol tretji uri 

zjutraj peljal z Rečice proti Dol-Suhi, naj se zglasi pri kmetu Jožetu Bidru.
T a šofer mije namreč z omenjenim avtomobilom pospravil nekaj deset metrov ograje 

električnega pastiija, nato pa se je zaletel v 20 cm debel kostanjev drog in ga dvakrat 
prelomil, nakar pa obstal v prestrašeni še čisto majhni koruzi. Med omenjenim zelo na
pornim opravilom je z avtomobila odpadla plastična maska z znakom WV in okrasna 
letev z vrat. Oba dela sta popolnoma nepoškodovana in čakata na lastnika v moji garaži.

P. S. Odkar je cesta v Dol-Suho asfaltirana, je to že deveti primer, daje avto z šofeijem 
vred zletel s ceste na tem neoznačenem dvojnem ovinku. Pred štirimi leti mije uspelo 
preko Sveta KS Rečica doseči, daje na omenjeno mesto prišla komisija od cestne uprave. 
Napravili so ogled in zapisnik ter obljubili, da bodo postavili ustrezno signalizacijo. Žal 
pa je do danes še ni. Bojim se, da bodo odgovorni ukrepali šele takrat, ko se bo zgodilo 
najhujše.

Jože Bider 
Dol-Suha

v
Se: Asfaltiranje ceste na Rožnik

Poročevalka Andreja Britovšek je videti razočarana nad prispevkom, ki ga je k asfalti
ranju ceste na Rožnik prispevala mozirska župnija.

V pojasnilo: kar verniki darujejo cerkvi — župnijski ali podružnicam — je dano za 
cerkvene potrebe (vzdrževanje...). V ta namen se darovano tudi uporabi. Mislim, daje to 
pravično in pošteno do darovalcev.

Če kdaj darovani prispevek uporabimo v drug namen, vedno vernikom to prej ozna
nimo, da darovalci vedo, v kak namen se bo njihov prispevek uporabil (misijonska nede
lja, kvatme nedelje, pomoč pri gradnji novih cerkva...)

Mozirska župnija je bila pripravljena pomagati pri ureditvi ceste na Rožnik. Zato je 
bilo v nedeljo, 4. febr. t.l., v župnijski cerkvi oznanjeno, da bo njihov prispevek naslednje 
nedelje izročen kot delež cerkve pri urejanju ceste na Rožnik. Nabralo seje znatno več 
kot običajne nedelje. Znesek je bil izročen v merodajne roke.

Sicer pa je bilo slišati, da so tudi nekateri drugi, ki nimajo hiš ali zemljišč ob cesti na 
Rožnik, prispevali svoj delež, in to predvsem — zaradi cerkve! Potem bi delež cerkve le 
ne bil tako neznaten!

Ko so Leponjivčani modernizirali svojo cesto v Lepo njivo, niso leponjivske cerkve nič 
obremenjevali. Vedo pač, da takih starih stavb ni tako lahko vzdrževati!

Alojz Žagar 
župnik

Bo kdaj tudi za nas posijalo sonce?
Za nami so prve svobodne demokratične itd. volitve po vojni. Udeležili smo se jih tudi 

slušno prizadeti. Ne vsi, seveda. Nekateri niso prišli na volitve zato, ker niso vedeli koga 
naj volijo, drugi pa zato, ker so se zaradi svoje okvare sluha bali, da ne bodo razumeli 
navodil, kijih bodo dobili na volišču in bi ga lahko kaj polomili. Pa kljub vsemu, dobili 
smo novo oblast in s tem novo upanje v lepšo sedanjost in prihodnost.

V velenjski in mozirski občini nas je preko 300 ljudi z večjo ali manjšo izgubo sluha. 
Kaj pomeni slabo, ali pa sploh ne slišati polnočutni večini v naši družbi še vedno ni po
vsem jasno, kljub vsem naporom gluhih, da bi opozorili na svoje probleme. Še vedno 
živimo na robu družbe. Vsem se smilimo, nihče pa nas noče poslušati, ko govorimo o 
svojih težavah, željah in potrebah. O nas odločajo drugi. Invalidi sluha in govora ostaja
mo še naprej popolnoma neinformirani o dogajanjih v družbi, zaradi tega ostajamo zaprti 
v ozek krog sebi enakih, od nikogar ničesar ne zahtevamo, ne uveljavljamo svojih držav
ljanskih in človeških pravic, ker jih sploh ne poznamo.

Zavedamo se, da živimo v času vsesplošne krize, ko se sleherni član naše družbe sreču
je s hudimi, težavami. Bojimo pa se, da bomo prav invalidi tisti, ki bomo prvi in najhuje 
prizadeti. Že doslej je družba za nas namenjala le malo denaija, vemo, da ga bo poslej še 
manj. Toda pozivamo vse vas, ki boste odločali o našem življenju, vsaj prisluhnite nam in 
dajte nam možnost, da bomo tudi sami dali svoj prispevek k razvoju družbe.

ERIKA GROBELNIK

Pojasnilo nazorskih borcev
V vašem časopisu štev. 5 MAJ 1990 je 

bil objavljen članek v spomin umrlima 
Francu in Veroniki HREN iz Kokarij. V 
tem članku je bilo očitano predstavnikom 
ZB, da nismo ob grobu izrekli poslovilnih 
besed.

Naš odbor je na svoji seji dne 24. 5. 
1990 to obravnaval in sklenil, da pošlje
mo obrazložitev, za katero prosimo, dajo 
po možnosti objavite v eni naslednjih šte
vilk glasila.

Tov. HREN Franc iz Kokarij je bil res
nično naš član (Veronika ni bila), vendar 
ni imel priznane posebne dobe za aktivno 
udeležbo v NOV. Zaradi tega smo njegov 
spomin ob pogrebu počastili le s prapo
rom. Govore v slovo organiziramo aktiv
nim udeležencem NOB. Pri tem imamo že 
velike težave, saj so vsi naši člani starejši in

tisti, ki bi bili sposobni nastopiti v javnosti, 
tega ne zmorejo več zaradi starosti in bo
lezni. O tem smo že večkrat razpravljali 
ter opozaijali na problem na sejah v kra
jevni skupnosti. Skupaj s piscem članka se 
zavedamo, da se dogajajo krivice in da ve
likokrat človeku, skromnemu v življenju, 
a bogatemu po delu, nihče ob smrti ne re
če besedice v slovo.

V nekaterih krajevnih skupnostih imajo 
to dobro urejeno. Zavedajo se, koliko 
pomeni to vsakemu krajanu v njegovi 
osebni stiski.

S tem pojasnilom izrekamo vsem so
rodnikom pokojnega Franca HRENA is
kreno sožalje in želimo, da bi bilo podob
nih primerov v prihodnje čim manj!

Predsednik 
JOŽE ZAKRAJŠEK

Letošnje prvenstvo v slovenski nogometni ligi je  končano. Elkrojevci so 
se trdo borili za obstanek v. ligi in pri tem tudi uspeli. Kako pa bo v na
slednji sezoni, pa še ne vedo, ker so v velikih finančnih zagatah.

Člani zmagovalne ekipe OŠ Gornji Grad, ki je  bila najboljša na občin
skem prvenstvu v SLO in DS. Ekipo so sestavljali Zdenko Purnat, Vla
sta Jeraj, Anica Rajter, Petra Strnad in Jani Zagradišnik. Ekipo sta 
pripravljala Jože Venišnik in Vojko Čolnar.

Ljubenski kegljači prvi
Partizan Ljubno se že nekaj časa ne mo

re pohvaliti s posebej kvalitetnim delom. 
Redna rekreacija v šolski telovadnici je si
cer organizirana, kaj več od tega pa že ne 
več. Vendar pa obstaja upanje na boljše 
čase, saj je vodstvo Partizana pred nedav
nim prevzel telesnokultumi pedagog z 
ljubenske osnovne šole, profesor telesne 
vzgoje Gorazd Sotošek.

To, kar smo zapisali na začetku, pa ne 
velja za kegljaško sekcijo, kije edina bila v 
zadnjih letih zelo aktivna, kar seje kazalo 
v tekmovalnih rezultatih, ob tem pa so se 
vključevali v številne, akcije v kraju.

Tudi zadnjo tekmovalno sezono so za
ključili izjemno uspešno, saj so osvojili pr
vo mesto v drugi regijski ligi in bodo dru
go leto nastopili v še višjem tekmovalnem 
razredu. Za ta uspeh so najbolj zaslužni 
Jože Sušnik, Ciril Kaker, Franci Janež, 
Slavko Ermenc, Marjan Kladnik, Alojz 
Kumprej, Alojz Rigelnik, Srečko Solar, in 
Marko Kramer.

Med večje uspehe zadnje sezone štejejo 
tudi prvo in drugo mesto med ekipami na 
občinskem prvenstvu v kegljanju, Kramer 
in Sušnik pa sta med posamezniki zasedla 
tretje in četrto mesto.

Ob tem je treba povedati, da še vedno 
ne morejo trenirati in tekmovati doma, saj

V

v naši občini še vedno ni kegljišča, ki bi bi
lo primemo za resnejše ukvarjanje s keg
ljaškim športom. Zato so vse tekme kot 
domačini odigrali v Šoštanju, kjer so tudi 
občasno trenirah.

S finančnimi težavami se srečujejo vsa
kodnevno. Ker je ostali del Partizna v 
glavnem že nekaj let neaktiven, priteče v 
njegovo blagajno bore malo denarja. Zato 
se morajo znajti kar sami, in sicer na na
čin, ki je dobro znan našim športnim or
ganizacijam — prirejajo veselrce in sadijo 
smrekce. Tovrstnemu zaslužku se tudi v 
bodoče ne nameravajo odpovedati, misli
jo pa, da bi jih morali na Zvezi telesnokul- 
tumih organizacij občine Mozirje, glede 
na odlične rezultate v zadnjih letih, bolje 
ovrednotiti.

Sicer pa so pred kratkim organizirali 
tudi prvenstvo krajevne skupnosti v keg
ljanju. Zmagala je ekipa Zalugnice pred 
Kolovratom in Prodom. Podoben turnir 
bodo organizirali tudi v času Flosarskega 
bala.
TVD Partizan Ljubno — kegljaška 
sekcija, organizira 23. junija 1990 ob 
20. uri veselico v Vrbju na Ljubnem. 
Igral bo Kamniški sekstet. Za hrano, pi
jačo in dobro vzdušje bo dobro poskrb
ljeno. Vabljeni!

Športne novice
Osnovnošolci iz naše občine so se tudi 

letos pomerili v znanju in veščinah sploš
nega ljudskega odpora in družbene samo
zaščite. Ko so že mislili, da letos tega tek
movanja več ne bo, pa je sekretariat za 
ljudsko obrambo to tekmovanje le orga
niziral. Menimo, daje to pravilno, saj so 
vse šole izvedle svoja šolska tekmovanja, 
poleg tega pa se šolarji resnično radi ude
ležujejo tovrstnih tekmovanj, na katerih se 
pomerijo v športni orientaciji, streljanju z 
zračno puško, poznavanju zdravilnih rast
lin, požarni varnosti, nudenju prve pomo
či in podobnih znanjih in veščinah.

Tudi letos se je tekmovanja udeležilo 
osem ekip, in sicer po dve z vsake šole, 
tekmovanje pa je potekalo v Gornjem 
Gradu.

Tokrat so se posebej izkazali domačini, 
ki so osvojili kar obe prvi mesti, tretje me
sto pa je pripadlo Lučanom, ki so bili lan
ski prvaki. Zmagovalna ekipa je prejela 
pokal, ostale ekipe pa diplome in prizna
nja. Regijskega prvenstva letos ne bo, prav 
tako pa ne republiškega prvenstva.

Prvo mesto je dosegel Zaleznik Zdrav
ko s 168 krogi, drugo mesto Kolenc An
drej s 167 krogi in tretje mesto Kolar Ciril 
s 165 krogi. Najboljši strelci so prejeli me
dalje. Tekmovanja so se udeležili pred
vsem mlajši strelci, razveseljivo ob tem pa 
je, da so se teh tekmovanj .pričeli udeleže
vati tudi perspektivni mladi strelci iz 
Ljubnega ob Savinji, kjer gre zahvala za 
ponovno oživitev strelskega športa na 
Ljubnem predvsem Cvetu Marovtu, ki 
mu je uspelo doseči zanimanje za ta šport 
predvsem pri mlajših članih. Tekmovanje 
je pod vodstvom zveznega strelskega sod
nika Maijana Ermenca iz Moziija poteka
lo v pravem športnem duhu.

Dne 11. 5. 1990 je bila izvedena tudi 
lema programsko vohlna konferenca OSZ 
Moziije, na kateri se je obravnavalo teko
če zadeve in nadaljnji razvoj strelskega 
športa v naši občini. Na skupščini je bil za 
novega sekretarja OSZ Moziije izvoljen 
Božo Križnik iz Okonine.

X X X

X X X

Občinsko šolsko prvenstvo v velikem 
nogometu je bilo v začetku junija na 
Ljubnem. Udeležili so se ga nogometaši iz 
Moziija, Gornjega Grada in Ljubnega. 
Občinski prvaki so postali osnovnošolci iz 
Moziija, v tekmi za drugo mesto pa so 
Gomjegrajci premagali Ljubence. Iz ne
znanih razlogov se tekmovanja niso ude
ležili Lučani.

X X X

Občinska Strelska zveza Moziije je dne 
27. 5.1990 na strelišču v Moziiju organi
zirala strelsko tekmovanje s serijsko MK 
puško posamezno. Tekmovanja seje ude
ležilo 18 strelcev iz osnovnih strelskih or
ganizacij v občini.

19. maja je na športnem igrišču v Bočni 
potekal košarkarski maraton med ekipa
ma ŠD Bočna in ŠD Gornji Grad. V vsaki 
ekipi so sodelovale tri peterke z dvema re
zervama. Menjava ekip seje vršila na vsa
ko polno uro.

Maraton seje pričel ob 8.30 in zaključil 
ob 20.30 uri. Dva sodnika sta predvsem 
proti koncu tekme imela kar precej dela. 
Srečanje jebilo vseskozi dokaj izenačeno, 
proti koncu pa so bili Gomjegrajčani 
močnejši za 36 košev.

Navkljub malo dežja se je rekreativna 
tekma odvijala v zadovoljstvu igralcev in 
gledalcev, ki so svoje navijaške strasti lah
ko umirili tudi ob dobri pijači in jedači. 
Sponzoijem se obe ekipi zahvaljujeta in se 
še kdaj priporočata!

Končni rezultat: 748:784 za Gornji 
Grad.

AB

Naš alpinist Robi Supin iz Luč se zopet potepa. Tokrat je  uredništvu in 
bralcem Savinjskih novic poslal pozdrav iz Himalaje. Fotografija pri
kazuje 8125 metrov visoki vrh Nanga Parbai v Pakistanskem
Karakorumu.

Telovadnica za
Človek pravzparav ne ve, komu je na

menjen članek z naslovom »Komu telo
vadnico?«, ki je bil s podpisom Tatjane 
Bezovšek objavljen v zadnji številki Sa
vinjskih novic. V OK Ljubno Glin meni
mo, da si takega enostranskega in do neke 
mere žaljivega pisanja ne moremo dovoli
ti, zato odgovarjamo z nekaterimi dejstvi:

OK Ljubno Glinje zaprosil za delova
nje v telovadnici OS Gornji Grad v začet
ku tekmovalne sezone 1989/90, pred
vsem zaradi bližine treningov in tekem. 
Telovadnica OŠ Ljubno je za nastope, ki 
so pogojeni z vse zahtevnejšimi pravili 
tekmovanja OZS, premajhna, zato smo se 
selili v telovadnico OŠ Luče, kjer smo de
lovali vse do letošnje tekmovalne sezone, 
za kar se jim na tem mestu javno zahvalju
jemo. V letošnji sezoni pa smo se, glede na 
to, da je večina igralk iz spodnjega dela 
Zgornje Savinjske doline, odločili, da za
prosimo za telovadnico v Gornjem Gra
du, kije obenem tudi največja telovadnica 
v dolini. Kljub temu smo imeli zaradi do
datno zaostrenih kriterijev precej proble
mov z dovoljenjem za igranje. Posebna 
komisija OZS je bila v Gornjem Gradu 
dvakrat, kljub temu pa smo na dveh tek
mah s strani prisotnih sodnikov komaj 
dobili dovoljenje za_pričetek tekme.

S predstavniki OŠ Gornji Grad smo se 
brez težav uskladili glede terminov trenin
gov in tekem. Tako smo trenirali vse leto 
ob sredah in petkih od 17.30 do 19.30, v 
pomladanskem delu sezone pa smo »za
sedli« še termin ob ponedeljkih od 16.30 
do 18. ure, ki smo ga izkoristili za delo z 
najmlajšimi igralkami. Še sanjalo se nam 
ni, da z našo dejavnostjo koga oviramo. 
Ob spornih sobotah je telovadnica s strani 
OK Ljubno Glin zasedena samo vsako 
drugo soboto od 17. do 20. ure, in to samo 
v času tekmovalne sezone, to je od okto
bra do konca decembra ter od februaija 
do konca aprila, pokalne tekme pa smo 
odigrali v terminih za trening. Tako je te
lovadnica z naše strani povsem prosta 
vsako drugo soboto, vsako drugo pa veči
no dneva. LK bi si lahko v odnosu na nas 
telovadnico prosto izbiral, razen, če ni 
morda pogoj za uspeh treniranje od 17. do 
20. ure...?

Spoštovana avtorica članka, smatramo, 
daje izgovaijanje na to, da je za domnevni 
neuspeh Lokostrelskega kluba v tej sezoni 
kriva zasedenost telovadnice ob sobotah s 
strani OK Ljubno Glin, neutemeljeno in 
nedopustno. Še sreča, da so bili doseženi 
zadovoljivi rezultati na prvenstvu v Anka
ranu, kljub samo tritedenskemu treningu 
na prostem, sicer bi bil za prekasen priče
tek treninga gotovo kriv OK ali pa bi našli 
kakega drugega krivca.

Ne moremo razumeti, da se v današ
njem času, ko toliko govorimo o odprto
sti, širini itd., še vedno pojavljajo takšna 
gledanja na stvari, kot je to, da bi za sode
lovanje OK Ljubno v celoti morala skrbe
ti KS Ljubno (čeprav se večje skrbi le-te za 
nas ne bi branili), uspeh ali neuspeh LK pa 
je stvar vseh zaposlenih v Gornjem Gradu. 
Mar spoštovana avtorica članka ne ve, da 
se sredstva za financiranje dejavnosti (če
prav se samo z njimi vsekakor ne da preži
veti) zbirajo na nivoju občine in da se tudi 
LK ni odrekel dodatnim finančnim sred
stvom, ki so prispela iz drugih krajev? Je 
torej moč trditi, da se dejavnost, kot je od
bojka ali lokostrelstvo, ko zapusti meje 
občine ali regije, še lahko omeji na eno 
samo, najmanjšo družbeno skupnost? 
Niso interesi okolja večji? OK Ljubno 
Glin si vsekakor prizadeva gojiti odbojko 
na širšem področju, ker so možnosti glede 
na velike kakovostne zahteve tega športa v 
enem samem kraju, glede na število šola
jočih se otrok, preprosto premajhne. Tre
nutno delujejo v klubu dekleta praktično 
iz cele doline (samo dve iz KS Ljubno in 
kar sedem iz področja OŠ Gornji Grad,— 
v dveh mlajših skupinah), zato se tudi iz

tega razloga ne nameravamo zapirati v 
ozke lokalne meje.

Ni morda celo vzpodbudno, da smo 
preko tovrstnih tekmovanj opozorili tudi 
na sam Gornji Grad, ki se tako češče kot 
sicer pojavlja v sredstvih javnega obveš
čanja in da smo sem pripeljali ljudi, ki si 
doslej Gornjega Grada morda niso imeli 
prilike ogledati? Se ne bi to, namesto ne
godovanja, dalo uspešno poslovno izko
ristiti?

Morda najbolj obžalovanja vredna je 
trditev avtorice članka glede kvalitete in 
uspehov obeh klubov. Ne bi si upali soditi 
uspehov drugega kluba, če ne poznamo 
razmer in pogojev, v katerih le-ta deluje.

Ker pa sije avtorica članka dovolila javno 
oceno, smo dolžni pripomniti in razjasniti 
nekatera dejstva.

Tatjana Bezovšek očitno ne razpolaga z 
zadostnimi informacijami o uspehih OK 
Ljubno v letih njegovega delovanja, zato 
si upa trditi, da OK Ljubno Glin »života
ri« v republiški odbojkarski ligi. Tekmo
valna pot OK Ljubno seje začela pred 13. 
leti, ko se je po dveh sezonah uvajanja v 
tekmovanje na republiškem nivoju začel 
njegov vzpon vse do uvrstitve v drugo 
zvezno odbojkarsko ligo, v kateri je na
stopal dve leti. Po reorganizaciji obstoje
čega sistema tekmovanja II. ZOL smo se 
vsa leta uvrščali v sam vrh 1. republiške 
odbojkarske lige. Prav tako imamo za sa
bo številna uspešna gostovanja v tujini in 
širom po Jugoslaviji. »Nabrali« smo si le
po zbirko pokalov in priznanj, najbolj pa 
smo ponosni na osvojen pokal Jugoslavije 
na področju Slovenije. Zadnji dve leti smo 
prvenstvo zaključili na sedmem mestu pr
venstvene lestvice, vzrok temu pa je me
njava generacije. Ne gre namreč pozabiti, 
da se igralka v odbojki razvije šele po šti
rih, petih letih trdega dela in ob primer
nem številu nastopov v nižji konkurenci, 
kar pa pri nas, spričo večnega pomanjka
nja finančnih sredstev, ni možno zagotovi
ti. Tovarišico bo ob tem potrebno spomni
ti, da je veliko teže doseči rezultate v 
kolektivnem športu, kjer mora biti uigra
na celotna ekipa, ne samo posameznik in 
veliko teže v panogah, kjer je konkurenca 
velika, kot pa v panogah, ki se šele razvija
jo oziroma so manj množične. Prav goto
vo si pri odbojki ne moremo predstavljati, 
da bi še tako talentirana igralka po petih 
letih trdega dela dobila mesto v rčprežen- 
tanci, v lokostrelstvu pa so v tem času (se
veda ob nespornem talentu in požrtvoval
nem delu) doseženi že najvišji državni 
naslovi.

. ■
Oznaka »životaijenje« pravilno ozna

čuje le naše delovanje po finančni plati, saj 
se ubadamo s hudimi finančnimi proble
mi, ki pa se zadnje leto še stopnjujejo. Po
leg sredstev ZTKO Moziije finančne po
moči spričo težke gospodarske situacije 
skoraj ni, tako da moramo zainteresirani 
za delo in nadaljnji razvoj in obstoj kluba 
poleg velike mere požrtvovalnosti, volje in 
veliko prostega časa vlagati v dejavnost 
kluba tudi znatna lastna finančna sredstva, 
ki bi jih skupaj z žrtvovanimi prostimi 
urami kjerkoli veliko bolje naložili. Vse to 
pač delamo v prepričanju, da smo storili 
nekaj za našo dolino, za našo družbo, za 
našo mladino, ki se tako duševno kot te
lesno razvija in vzgaja v klubu prav v naj
bolj občutljivem obdobju svojega živ
ljenja.

Je mar zato potrebno, da se v času, koje 
ob vsesplošni krizi in še posebej krizi 
vrednot, vse manj posluha tudi za šport, 
med sabo obtožujemo še portniki sami in 
to na podlagi neresničnih trditev in za 
stvari, ki so rešljive z malo dobre volje in 
kančkom pripravljenosti za sodelovanje?

OK LJUBNO GLIN

Elektroinstalacije in elektromehanika

R U D I  S T A K N E

Gornji Grad 33, tel. (063) 842-106

Popravljam vse vrste električnih aparatov in naprav (pralni stro
ji, kasetofoni, avto radio itd. Popravila večjih aparatov (strojev) 
opravljam na domu. Nudim tudi elektroinstalacijske usluge. 
Delovni čas: ponedeljek, četrtek —  delo na terenu 
torek, sreda, petek od 8 . —  13. in 15. —  18. ure 
sobota od 8 . —  12. ure

Mozirski pustryaki so se podali, kot sami pravijo, na prvo mednarodno 
turnejo. Obiskali so Poljsko, kjer so pokazali marsikaj od tega,kar zna
jo. Takole so se slikali v Krakowu.



Razstavljena dragocena

Pred petimi leti sva z akademskim sli
karjem Lojzetom Zavolovškom obiskala 
kmetijo Zgornji Jamnik v Jamah (Flor
jan). Na poti iz Radmiija mi je Lojze raz
lagal, kakšen untetnik je bil Anton Jam
nik, kije nekoč tu živel. Torej zanimivost, 
ki bo v Savinjskih novicah našla svoje me
sto. Presenečenje nad tem, kar so ohranili 
na kmetiji, je bilo izredno! Kar neveijetno 
se je zdelo, da bi kakšen samouk zmogel 
vse to.

Kulturnaskupnost občine je prisluhnila 
predlogu, da se bogata dediščina zaščiti 
oziroma razmesti v kašči, da bi bila tako 
na ogled ljubiteljem ljudskih posebnosti. 
Žal pa do uresničitve zamisli tedaj ni pri
šlo, ostala pa je dolžnost ureditve prostora 
v kašči še naprej.

' Koje Savinja v Mozirju vključila v svo
je poslovanje tudi turistično agencijo Sa- 
vinjaturizem, so tam prisluhnili že skoraj 
odloženemu načrtu in se potrudili z orga
nizacijo in prizadevnostjo omogočiti od
prtje te dragocenosti za javnost. Seveda je 
tu priskočila na pomoč tako kulturna kot 
raziskovalna skupnost s svojimi sredstvi. 
Tako se imamo zahvaliti Savinji in pose
bej še Anki Rakunovi za to, da je zadnji 
petek v maju v Jamah bilo zelo slovesno, 
bila je otvoritev stalne razstave v Jamen- 
ski kašči.

Zbralo se je lepo število uglednih go
stov iz domačega javnega življenja, prišli 
pa so tudi iz Ljubljane, med njimi je bil 
član predsedstva Slovenije dr. Matjaž 
Kmecl.

Po tem, ko so ljudski godci z Ljubnega 
zaigrali dve poskočni domači viži, je orisal 
življenje in delo Antona Jamnika Alek
sander Videčnik in opozoril, da ni naključ
je, da nastopajo ljudski godci, saj je Jam
nik med vsemi drugimi znanji še glasbeno 
deloval, vodil je tudi skupine ljudskih 
godcev. V nadaljevanju je poudaril, da gre 
velika zahvala Jamnikovim, ki so kljub 
željam številnih obiskovalcev, da bi si 
razne predmete iz zapuščine Jamnika pri
dobili, vse ohranili, pač kar se je še dalo. 
Anton Jamnik je bil gotovo izjemna 
osebnost, lotil seje prav vsega, še tako za
htevnega dela, tja do izumov, ki še danes

presenečajo zaradi domiselnih rešitev. 
Razstava v kašči dokazuje, kaj vse zmore 
preprost človek — samouk, če se iskanju 
znanja posveti z vso svojo voljo. Preveč bi 
bilo naštevanje raznih predmetov, ki po
vedo veliko o svojem izdelovalcu Jamni
ku, razstavo je treba videti in seji nekaj ča
sa posvetiti, da bi zmogli dobiti pravšen 
občutek veličine človeka, samouka Anto
na Jamnika, rojenega 28. 5. 1862 in umr
lega 27. 3. 1942.

Gostje so si z velikim zanimanjem 
ogledovali razstavljene predmete in se 
nemalo čudili domiselnosti ustvarjalca. Ni 
izdeloval le zahtevnih glasbil, lotil seje tu
di izdelovanja raznih pripomočkov (apa
ratov), fotografije, rezbarjenja in slikanja, 
da ne pozabimo njegovega velikega zna
nja v urarstvu. Skratka Anton Jamnik je 
bil človek, ki se rodi na vsakih sto let. Ni 
imel vzornikov, niti učiteljev, znanje si je 
pridobil z vztrajnim učenjem, delom in 
ustvarjanjem.

In kočno, kaj nam lahko pomeni nova 
kulturna pridobitev? Mnogo! Gre za po
sebnost, ki je ne najdemo pogosto kje. 
Sama lega kmetije je prednost, ki narekuje 
možnosti vključitve ogleda v turistične 
obiske naše doline, kajti od Ksaverija 
(Radmirja) je Zgornji Jamnik oddaljen le 
kakih 15 minut hoje po lepi, sicer malo 
strmi poti, dostop pa je mogoč tudi s ceste 
Radmirje — Gornji grad, kjer je označen 
odcep, od tam je le 2 km daleč do Jamni
kovih. Malo višje od Jamenske kašče pa je 
turistična kmetija, povsod pa izredno lepa 
krajina. Torej vse to daje novi turistični 
točki svoj čar in mikavnost. Verjetno bo 
agencija Savinjaturist vključila v svoje 
programe ogled kašče, treba pa bo vse 
druge agencije o tej pridobitvi obvestiti in 
jih povabiti, da pripeljejo svoje goste v 
Jame.

Brez dvoma smo v dolini z Jamnikovo 
stalno zbirko dobili spet zanimivost, ki bo 
privabila ljubitelje ljudskega znanja in iz
najdljivosti, le potruditi se bo treba, da bo 
vest o tem šla v javnost. Skoda bi bilo, če 
bi Jamenska kašča z vsem svojim boga
stvom samevala.

A. VIDEČNIK

I
Fotooprema — delo Antona Jamnika

Hvaležni so za pomoč
Izvršni odbor Društva za pomoč duševno prizadetim občine Moziije seje od

ločil za akcijo denarne pomoči. Prosil je podjetja, krajevne skupnosti in samo
stojne obrtnike. Žal, je bil odziv na prošnje majhen, zato smo vsem, ki so se od
zvali toliko bolj hvaležni.

Prisrčna hvala vsem, ki so se odzvali naši prošnji. Veseli nas, da niste eden 
tistih, ki prebere papir in ga vrže v koš.

Vemo, da je hudo v teh časih in časovni stiski biti pozoren do vseh.
Želimo vam veliko delovnih uspehov in še enkrat prisrčna hvala v imenu na

ših otrok, staršev in vseh članov društva.
Denarno pomoč so nakazali:
Cigale Magda, Mirko, Benda Vera, Franc, Dobelšek Anica, Franc, Lončar 

Albert, Fikšt Mojca, Miro, Pahovnik Martin, Podlesnik Jožica, Marolt Darinka, 
Franc, Benda Ana, Krajevna skupnost Ljubno, Krajevna skupnost Moziije, Kra
jevna skupnost Luče, Krajevna skupnost Rečica/S, TGP »Savinja« Moziije.

Izvršni odbor društva

,

Pred osem desetim i leti
Narodni dnevnik je bil liberalno usmer

jen časopis, kije izhajal pred prvo svetov
no vojno. V njem najdemo marsikatero 
zanimivo, pa tudi zbadljivo vest iz naših 
krajev.

Številka 3/1910:
Iz Moziija. Tukaj so pri občinskih vo

litvah, dne 3. prosinca z groznim porazom 
klerikalcev zmagali v vseh razredih na
prednjaki. Vsa čast naprednim volilcem, 
ki so tako vztrajno stali na napredni strani! 
Obširneje prihodnjič: — Voliiec

Številka 5/1910:
Veliko lovsko srečo sta imela gospoda 

lovca Ig. Fludemik in Franc Papež v lov
skem, revirju gospoda nadučitelja Terčaka 
v torek, 4. januarja. Omenjena .gospoda 
sta bila na lovu v Savini pri Ljubnem ter 
tamkaj preganjala velikega lisjaka. Zvito
repec je odkuril, a pes mu je sledil. Meneč, 
da preganja pes lisjaka po podzemnih ro
vih — sta se napotila k luknji, tam sta 
kmalu zaslišala iz luknje grozno kruljenje. 
Takoj sta spoznala, da sta naletela na jaz- 
bečino, v kateri je prezimoval jazbec ter 
sta pričela vanjo streljati. Ker je bila jazbe- 
čina plitva, je dim kmalu pregnal zaspane 
ščetinarje, da so začeli iz rova lesti kakor 
mravljinci. Lovca sta imela sedaj dela do
volj ...

Številka 7/1910:
V Bočni je imel v nedeljo, dne 2. t. m. 

popoldne zadreški krožek gornjegrajskega 
učiteljskega društva sestanek. Radi zani
mive snovi predavanja je prišlojudi precej 
Bočanov, Gornjegrajcev in Šmarčanov 
poslušat. Predaval je študent tehnike gos
pod Franc Fišer o modernem zrakoplov
stvu. ... Predavanje je splošno zelo ugajalo 
in so poslušalci bili prav hvaležni našemu 
gospodu tehniku za skrbno, vestno ter te- 
mejjito obravnavo aktualne snovi... 

Številka 16/1910:
Od Nove Štifte. V nedeljo dne 17. tm. 

je predaval predpoldne v gostilni gospoda 
Savinjšeka kmetijski potovalni učitelj g. 
Goričan. Govoril je o gnoju, gnojenju, 
umetnem gnoju in sadjereji. Poslušalci, bi
lo jih je čez 50 samih kmetov in nekaj gos
podinj, so z vidnim zanimanjem sledili 
predavateljevim besedam in splošno je 
govor zelo ugajal. Izrazila seje želja, naj bi 
g. Goričan prišel še večkrat k nam, kajti 
on, ki je sam kmet, najbolje razume naše 
težnje in nam tudi najbolje ve iz lastne iz
kušnje svetovati.

Številka 20/1910:
Iz Bočne. .Morda vže menite, da smo 

povsem zaspali, odkar smo spustili župana 
na Križ! Ej, motite se! Politične prepire 
smo nekoliko pustili. Da so nas vse zape
ljali, kakor povsodi, to smo spoznali! 
Spoznanje pa je prvi korak k poboljšanju. 
Zopet so nas začele spajati vezi prijatelj
stva, družabne. To vam lahko priča moški 
zbor, ki smo si ga ustanovili pred dobrima 
dvema meseca in v katerem smo zbrani 
možje in fantje. Mladi smo, a vendar lah
ko trdim, da se dobro skupaj vzamemo.

Številka 26/1910:
V tej številki poročajo zelo obsežno o 

občnem zboru Kmetijske podružnice za 
Zadreško dolino, ki daje bil v nedeljo, 16. 
januarja 1910, v gostilni gospe Marije 
Mikuš v Gornjem gradu. Zbor je otvoril 
tajnik g. Kocbek in pozdravil navzočega g. 
Goričana, potovalnega kmetijskega učite
lja. Poudarili so, da je Kmetijska družba 
prava kmečka stanovska organizacija. 
Imeli so že tečaj za izsuševanje zemljišč v 
Mozirju, poslali so peticijo, da se vino ne 
sme več obdavčiti, dobili so od centrale 
več strokovnih knjig, žal pa je večina njih 
bila nemških. Zelo so podpirali perutni
narstvo in razdelili med rejce pasemske 
peteline staroštajerske pasme. Nabavili so 
»skupno« brano. Med sklepi najdemo tudi 
zahtevo po štipendiranju mladih kmečkih 
sinov iz okoliša in predlog, da se prične s 
podukom pletenja vrbovine, ki da jo je na 
pretek povsod in bi tako spet nekaj prislu
žili v zimskem času, to je predlagal g. 
Šijanec.

4 Številka 27/1910:
V Rečici ob Savinji priredi prostovolj

na požarna bramba dne 6. svečana 1910v 
gornjih dvoranah g. Josipa Štiglica veseli
co z naslednjim sporedom: 1. Pozdrav, 2. 
Veseloigra »Doktor vseznal in njegov slu
ga Štipko Tiček«, 3. Tombola, 4. Prosta 
zabava in ples. Začetek točno ob 6. uri 
zvečer. Vstopnina 1 K za sedež in stojišče 
30 vinaijev. Svirala bode domača godba 
na lok. Ker je čisti dobiček namenjen za 
nabavo parne brizgalne, se predplačila 
hvaležno sprejemajo! Vse obeta obilo za
bave. Zato — dne 6. svečana toraj na Re
čico pohitimo, vinca rujnega tam dobimo, 
zraven tega še klobas, aj, bo lušno in bo 
špas...

A. VIDEČNIK

Š I V I L J S T V O  Č O Ž

Sp. Rečica 8 
Rečica ob Savinji 
tel. 831-436
Šiviljo za serijsko šivanje zaposlim. Obvezna praksa na overlock 
stroju. O D  po dogovoru.

M O N T A Ž N A  G R A D N J A  » S M R E K A «

Gornji grad, p.o.

Delavski svet podjetja razpisuje delo s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi

V O D E N J E  F I N A N Č N O  

R A Č U N O V O D S K E G A  S E K T O R J A

Pogoji:
— višja izobrazba ekonomske smeri
— 4 leta delovnih izkušenj pri zahtevnih delih in nalogah 
Kandidat bo izbran za 4 leta.

Pisne prijave naj kandidati skupaj z dokazili o izpolnjevanju pogojev 
pošljejo v 8 dneh po razpisu na naslov MONTAŽNA GRADNJA 
»SMREKA«, Gornji Grad 56, 63342 GORNJI GRAD.
Kandidate bomo o izidu razpisa obvestili v 15 dneh po opravljeni izbiri.

Ignac Orožen o Kokarjah
Leta 1877 je  Ignac Orožen v 

knjigi Dekanija Gornji Grad (Das 
Dekanat Oberburg) na straneh 
180— 183 objavil tudi kroniko 
cerkve Device Marije (in poruše
ne kapele sv. Ane) v Kokarjah, 
kolikor jo  je pač lahko obnovil iz 
ohranjenih arhivskih dokumen
tov. Prejšnjikrat smo izvedeli ne
kaj več o začetkih kokarske cerk
ve oziroma božjepotništva v Ko
karje.

Leta 1612 je  bila tu na pokopa
lišču pokopana gospa Eva Zofija 
von Dietrichstein, rojena von 
Gallenstein. Njen nagrobnik je 
vzidan na severni zunanji cerkve
ni steni in napis na njem se glasi 
takole (1): »Tu počiva blagorod
na gospa gospa Eva Zofija Die
trichstein, rojena Gali von Gal
lenstein, k ije preminila v Gospdu 
28. februarja 1612 v Vrbovcu in 
je pokopana tule. Vsemogočni 
naj ji nakloni radostno vstajenje. 
Amen. Ta nagrobnik je  dal nare
diti svoji ljubi soprogi v večni 
spomin gospod baron Jurij Al
breht von Dietrichstein, njegove
ga presvetlega kneževskega veli
čanstva, vojvoda Ferdinanda (2) 
Avstrijskega, izplačevalec in pro- 
viantni mojster (3) v Petrinji (4).«

Baron Jurij von Dietrichstein 
je imel leta 1615 zastavni vpis
10.000 zlatnikov na Vrbovec, to
rej se zdi, d a je  bil v času (v letih

1603-1615), k o je  imela dežela v 
lasti grad Vrbovec, imetnik zasta
ve tega gradu (5). (Gornjegrajski 
arhiv;)

1622, 8 . julija. »Bil sem v Ko
karjah in sem tam maševal,« sije 
zapisal škof Tomaž Hren (6) v 
svoj koledar.

1668 sta bila na novo zgrajena 
prezbiterij in zakristija, kot smo 
že navedli.

1783 se je  zahtevala ustanovi
tev kuracije (7) Kokarje; prošnjo 
je  vlada leta 1785 uslišala, vendar 
.pa je  bila kuracija leta 1786 od 
tod prenesena v Nazarje (8).

1838, v ponedeljek, 9. julija, 
ob enih ponoči je  udarilo v tukaj
šnji cerkveni zvonik, ki je  zgorel, 
stopila pa sta se tudi zvonova, ki 
sta bila v njem. Dva manjša zvo
nova sta bila priskrbljena leta 
1838, veliki pa leta 1840.

1852, 13. februarja je  gornje
grajski dekan Franc Brunner po
svetil razširjeni prezbiterij, nov 
veliki oltar in novo prižnico.

1868 je  neznani dobrotnik da
roval nove slike križevega pota, 
namesto majhne lesene cerkvene 
kajže pa je  bila sezidana prostor
na mežnarija / . . . /

OPOMBE: (1) ZA vse, k ijih  
zanima, naj navedem še izvirnik 
napisa: »HIE RU H ET DIE 
W OLGEBORNE FRAU FRAU 
EVA SOVIA DITRICHSTEIN

G EB O R N E GA LLIN  VON 
G A L L E N S T E IN  W E L C H E  
DEN 28. FEBRUARY IN 1612 
ZU ALTENBURG IN GOTT 
VERSCHIDEN UND ALLDA 
BEGRABEN W ORDEN. DER 
ALMECHTIGE WELLE IHR 
EIN FRAELICHE AUFERSTE
HUNG VERLEIHEN AMEN. 
SOLICHEN GRABSTEIN HAT 
M A C H E N  LA SEN  H E R R  
GHEORG ALBRECHT FREY
HERR VON DITRICHSTEIN 
IR. FIR. DURCHL. ERTZ. FER
DI. ZU OESTREICH ZAL- 
UND PROFANTM ASTER ZU 
PETRINA SEINER LIEW EN 
GEMAL ZUR EW IGER GE- 
DAECHTNUS.« —  (2) Ferdi
nand II. Habsburški je  bil avstrij
ski cesar in s tem tudi naš vladar v 
letih 1595— 1637. —  (3? Pro- 
viantni mojster je  bil v vojaški 
hierarhiji zadolžen za razdeljeva
nje živeža —  (4) V Petrinji, mestu 
na Hrvaškem blizu Siska, je  bila v 
začetku 17. stoletja trdnjava v 
sklopu Vojne krajine (k ije  nasta
la za obrambo pred Turki). — (5) 
Kar pomeni, d a je  nekomu poso
dil denar, lastnik gradu pa mu je 
zastavil grad (kot jamstvo, da bo 
vrnil denar upniku). —  (6) To
maž Hren (1560— 1630) je  bil 
ljubljanski škof od leta 1599 da
lje. —  (7) Kuracija je  cerkveno
upravni pojem, pomeni pa isto

(2. del)
kot lokalija —  ozemeljsko in del
no upravno enoto katoliške cerk
ve, ki ima stalnega duhovnika in 
je  podrejena župniji. — (8) V času 
vladanja cesarja Jožefa II. 
(1780— 1790) je  prišlo do spre
memb v odnosu svetnih oblasti 
do Cerkve, v kokarsko-nazarskem 
primeru pa tudi do nekaterih ne
navadnih odločitev. »Leta 1783 
se je  škofijskemu ordinariatu v 
Ljubljani zazdelo potrebno usta
noviti lokalijo v Kokaijah. Pro
šnjo je  vlada 18. junija 1785 po
trdila, toda že 2 0 . maja 1786 je v 
nasprotju s prejšnjo odločitvijo in 
brez pristanka škofijskega ordina
riata odredila, da je  treba novo 
lokalijo ustanoviti ne v Kokaijah, 
temveč v Nazaijah. Ljubljanske
ga škofa je  vlada 12. marca 1787 
pozvala, naj postavi za kurata v 
Nazarjah primernega človeka.« 
Škofje 11. aprila 1787 za kurata 
začasno imenoval Antona Mače- 
radnika. Cesarsko-kraljevi dvor 
je  prenos lokalije Kokarje v Na
zarje potrdil šele 29. aprila 1788, 
tako da je  potem lahko bil do
končno imenovan za kurata D o
nat Samlen. (Podatki so vzeti 
prav tako iz knjig Ignaca Orožna 
Dekanija Gornji Grad, in sicer s 
str. 256— 275.)

Uvod, prevod in opombe 
Peter Weiss

Prosimo bralce, da nam pomagajo ugotoviti k do so glasbeniki na sliki, 
kje je  bila posneta in kdaj. Hvala v naprej!

Dežurna služba Elektro Celje 
Nadzorništvo Nazarje za mesec julij; 1990
Od 2. 7. do 8. 7. Marolt Marko, Moziije, tel. 831-877 
Od 9. 7. do 15. 7. Jeraj Franc, Prihova, tel. 831-910 
Od 16. 7. do 22. 7. Lever Peter, Paška vas, tel. 884-150 
Od 23. 7. do 29. 7. Tratnik Franc, Pusto polje, tel. 831-263 
Od 30. 7. do 5. 8. Marolt Marko, Moziije, tel. 831-877 

V slučaju kakšnih sprememb pokličite Elektro Celje, tel. 25-841, kjer dobite 
vse potrebne informacije.

Veterinarsko dežurstvo
18. 6. do 24. 6. Kralj Ciril, dipl. vet., Ljubno, tel. 840-112
26. 5. do 1. 7. Zagožen Drago, dipl. vet., Ljubno, tel. 840-179 

2. 7. do 8. 7. Kralj Ciril, dipl. vet., Ljubno, tel. 840-112
9. 7. do 15. 7. Zagožen Drago, dipl. vet., Ljubno, tel. 840-179

16. 7. do 22. 7. Kralj Ciril, dipl. vet., Ljubno, tel. 840-112

Kino »Dom« Mozirje v juliju
5. LJUBEZNI NE MOREŠ KUPITI — ameriški film — melo-drama
7., 8. WILLOW — ameriški film — pustolovski
12. BOGASTVO CARJA SALAMONA II. — ameriški film —pustolovski
14., 15. SALSA — ameriški film — glasbeni
19. DEBBIE OSVAJA SVET — ameriški film — erotični
21., 22. ANGELI IZ POPRAVNEGA DOMA — ameriški film — kriminalni
26. OBTOŽENA — ameriški/ilm — drama
28., 29. TEKSAŠKI GRANIČAR — ameriški film — akcijski

Kino »Jelka« Nazarje v juliju
4 TRI SIMPATIČNE, ameriški film — komedija
7 — 8 MOJA AFRIŠKA AVANTURA, ameriški film — triller
11 NEVARNA MAMA, ameriški film — akcijski
1 4 — 15 LEGENDA O ZLATEM PERESU, Hong Kong film —
avanturistični
18 DEKOLTE, španski film — erotični
2 1 — 22 OBRAČUN V HONG KONGU, japonski film — akcijski 
25 GREŠNA ZADOVOLJSTVA, ameriški film — erotični 
28 — 29 KRI NI VODA, ameriški film — kriminalistični

Kino Ljubno v juliju
3. __ 4. VIL JUTRO NASLEDNJEGA DNE — ameriški film, triler 
7. — 8. VII. ROKSANA — ameriški film, komedija
10. VII. PREVARA NA LOTU — ameriški film, kriminalka 
14. — 15. VII. BILOXI BLUES — ameriški vojni film
17. VII. VELIKO MESTO — ameriški film, drama
21. — 22. VII. MIKI IN MAUDE — ameriški film, komedija
27. VII. SEKS NA BEVERLIHILSU — trdoerotični film — NOČNI KINO
28. — 29. VII. MAČKA — nemški film, triler
31. VII. NAZAJ V ŠOLO — ameriški film, komedija

Matična kronika za mesec maj 1990
ROJSTVA: Rodilo seje 8 deklic in 8 dečkov.
POROKE: Suhoveršnik Janez, star 22 let iz Dol 9 in Robnik Anica, stara 21 let iz 

Savine 60; Komar Franc, star 51 let iz Sp. Rečice 19 in Praznik Marija, stara 57 let iz Sp. 
Rečice 30; Melavc Jožef, star 23 let iz Zg. Pobrežij 9 in Koren Irena, stara 24 let iz Homec 
Brda 7; Kos Drago, star 23 let iz Prapreč 15 in Fužir Alojzija, stara 24 let iz Morija, Ul. 
Šlandove brigade 11; Štrukelj Srečko, star 24 let iz Rovta pod Menino 17 in Slapnik 
Andreja, stara 19 let iz Rovta pod Menino 17; Detmar Alojz, star 23 let iz Poljan 37 in 
Markuš Gabrijela, stara 20 let iz Radegunde 9; Zamernik Marko, star 29 let iz Krnice 5 in 
Žibovt Nataša, stara 20 let iz Krnice 5; Voler Zdravko, star 35 Igt iz Celja, Zidanškova 18 
in Mačkovšek Marija, stara 25 let iz Celja, Zidanškova 18; Žagar Peter, star 26 let iz 
Podvolovljeka 34 in Moličnik Tatjana, stara 22 let iz Podvolovljeka 22.

SMRTI: Plesnik Janez, star 89 let iz Luč 71; Zajc Frančiška, stara 91 let iz Bočne 1; 
Nerat Rozalija, stara 45 let iz Grušovelj 12; Venek Janez, star 84 let iz dol Suhe 14; To- 
povšek Viktor, star 76 let iz Rečice ob Savinji 25; Kotnik Matija, star 76 let iz Radegunde 
38; Sušnik Jožef, star 75 let iz Savine 25; Kaker Frančiška, stara 58 let iz Ljubnega ob 
Savinji 109; Žibovt Jošef, star 100 let iz Tera 23.

Nove knjige v občinski matični knjižnici
I. LEPOSLOVJE: Zidar: Mlaj, Gradišnik: Nekdo drug, Gradišnik: Nekaj 

drugega, Vprašanja kralja Milinde, Luzar: Spomini skrivača Marka, Boissard: 
Čas sproščenosti, Shaw, I.: Kruh na vodi L, 2. del, L’Amour: Jubal Sackett, 
Higgins: Primi hudiča, Gray: Victorijin pohod, Jezeršek: Medaljoni našega ča
sa, Partljič: Prelesti, prelesti, Wells: Vojna svetov.

II. STROKOVNA LITERATURA: Hawking: Kratka zgodovina časa, 
Savinjski zbornik 1988, Hastings: Nega na domu, Mladinsko raziskovalno de
lo, Golob: Bonsaj-miniature v posodah, Kovač: Slovenski oratar-dr. Janez 
Bleiweis, Pintar: Rože na Slovenskem, Svetina: Slovenska šola za novo tisočlet
je, Mihelič & Tavčar: Moj PC, Biblijski atlas, Varna vožnja, Z mopedom v 
promet, S kolesom v promet,-Paveo: Resnica o Ivanu Krambergerju, Niedor- 
fer: Čudež, imenovan Kramberger, Domitrovič-Uranjek: Onesnaženost okolja 
v Celju, Meršol: Dobrodošli v Sloveniji, Alpe Jadran, Oko duha, Reka 
—Timav, Ekrutt: Zvezde, Hochleitner: Dragi in okrasni kamni.

E2BN0VICE
»Savinjske novice« izhajajo mesečno — Izdaja SZ občine Mo
zirje — Urejuje uredniški odbor — Glavni in odgovorni urednik 
Rajko Pintar — Tajnica urednika Mija Pavlin — Fotografska 
priprava Ciril Sem — Tehnični urednik Niko Kupec — Uredništvo 
in uprava: OKSZDL Mozirje, telefon (063) 831-850 — Žiro račun 
pri SDK ekspozitura Mozirje številka: 52810-678-54000 — Sa
vinjske novice, glasilo SO Mozirje — Rokopise, objave in oglase 
za vsako številko sprejemamo do 10. v mesecu — Stavek, filmi in 
prelom DIC, tozd Grafika Novo mesto— Tisk na rotaciji Ljudske 
pravice v Ljubljani — Po mnenju IS SRS, Sekretariata za infor
macije (št. 4211/72 z dne 9. maja 1973) je  časopis oproščen davka 
na promet proizvodov.


